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Joi - 6 aprilie, ora 18.00
Cunoscuta arhitectă Gabriela TABACU va prezenta

lucrarea:
Orașul găsit în cutie. O cronică afectivă a Bucureștiului

București, un oraș care, cu o vastă experiență a mutilărilor
de tot felul, a trăit încercând neobosit să iasă din agonie.

Cartea Gabrielei Tabacu scoate la lumină Bucureștiul uitat
al anilor '60. Totul începe cu o cutie de scrisori vechi. Odată
cu orașul care alunecă pe toboganul timpului, se schimbă
generațiile, mentalitățile, vârstele și identitatea străzilor,
clădirilor și cartierelor. Se schimbă treptat și privirea
bucureștenilor asupra spațiului pe care îl locuiesc. În Orașul
găsit în cutie respiră o întreagă istorie pierdută și regăsită
de memoria unei familii și păstrată în fotografii și
documente de epocă. - Tatiana Niculescu

Luna cărților în Calderon
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Centrul de Cultură Arhitecturală din str. Calderon nr. 48 va găzdui, în următoarea perioadă,
prezentări ale unor cărți de excepție.

Joi - 20 aprilie, ora 18.00
Prezentarea cărții LAVANDĂ și USTUROI sau murmurul
caselor… lucrare postumă a arhitectului Sergiu SINGER.

Această carte dedicată Bucureștiului dintotdeauna va fi
prezentată de cunoscutul om de cultură Cătălin D.
CONSTANTIN editor și jurnalist și îndrăgitul actor Victor

REBENGIUC va citi din lucrare.

Arhitectul Sergiu SINGER a lucrat la Institutul Proiect București
dar a visat să facă scenografie, afiș de teatru, decoruri și
spectacole. În 1963 a plecat în Germania și a făcut teatru pe
toate marile scene ale lumii, televiziune și film.
A deschis un mic restaurant și a amenajat spații în care a
amestecat arhitectura cu gastronomia. La mijlocul anilor '90 a
redescoperit Bucureștiul.

Acest târziu "coup de foudre" s-a transformat în cartea de fată

pe care nu a apucat să o prezinte publicului.
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Cartea poate fi citită aici: https://we.tl/t-UkZpeHHATN

https://we.tl/t-UkZpeHHATN


INFO 1 de Alexandru Panaitescu

O CAPODOPERĂ A NEOCLASICISMULUI FRANCEZ
PANTHEONUL DIN PARIS
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Inițial, impunătoarea lucrare a fost concepută, din inițiativa Regelui Ludovic al XV-lea, ca
biserică dedicată Sfintei Genevieve, în semn al recunoștinței regale după o gravă maladie
de care suferise în 1744, considerând că s-a însănătoșit datorită Sfintei, patroana legendară
a Parisului. Aceasta se crede că a protejat orașul și de invazia de prin 451 a hunilor conduși
de Attila. Cultul Sfintei Genevieve datează din secolele V-VI, mai ales după creștinarea în rit
latin, probabil în 496, a regelui franc Clovis, care o va înmormânta pe Genevieve într-o
primă bazilică ridicată de el, în timp devenită abația Sainte Genevieve, aflată pe locul unde
se va edifica noul locaș de cult. Amploarea dorită de Ludovic al XV-lea pentru noua biserică
urmărea să rivalizeze cu cea a Bazilicii Sfântul Petru din Roma și, de asemenea, exprima
voința politică de a restabili prestigiul bisericii din Franța, care atunci trecea prin mari
frământări interne. Amplasamentul ales este localizat astăzi aproape de Cartierul Latin, dar
și de Grădina și Palatul Luxembourg, construcția dominând întreaga zonă.

Unul dintre monumentele care contribuie la definirea profilului urban inconfundabil al
Parisului este Pantheonul, edificiu emblematic al arhitecturii neoclasice franceze din a
doua jumătate a secolului al XVIII-lea.

Pantheonul,  desen din 1792, de remarcat Geniul Rațiunii care a înlocuit un timp crucea de pe dom
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În 1755 proiectul bazilicii este încredințat arhitectului Jacques-

Germain Soufflot (1713-1780). Acesta, după studii la Roma, activase

mai întâi la Lyon, unde a realizat extinderea bisericii Saint-Bruno

des Chartreuse, fațada de la Hotel-Dieu, Teatrul Quartier Saint-

Clair, reconstrucția pentru Temple du Change ș.a. La Paris, pe

lângă biserica Sainte Genevieve, mai concepe sistematizarea

pieței din fața acesteia (1763), unde vizavi, pentru colțul de nord-

vest, elaborează planurile pentru Ecole de Droit (instituție care

funcționează și astăzi aici) și care va fi construită între 1771-1783.

Tot la Paris se mai ocupă, printre altele, de Hotel Marigny, parte

din Hotel de la Marine (în Place de la Concorde), reconstrucția

Palatului Bourbon ș.a. La toate acestea, prin stilistica promovată,

Soufflot se va afirma ca principalul reprezentant al arhitecturii

neoclasice franceze din a doua jumătate a secolului al XVIII-lea,

realizând o sinteză armonioasă care reflectă demersurile filosofice

din secolul Luminilor, promotoare ale gândirii rațional-științifice,

înscriindu-se prin opera sa în galeria de mari intelectuali și creatori

ai epocii, apreciați, într-un fel sau altul, ca premergători ai

transformărilor produse de Marea Revoluție Franceză din 1789. 
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În 1757 pentru realizarea unui edificiu deosebit de grandios, care să răspundă cerințelor regale, Soufflot

va propune dezvoltarea sa după un plan în cruce greacă, iar spațiul foarte generos de la încrucișarea

brațelor formate de nava principală și transept urmând să fie încununat cu un dom, de inspirație

renascentistă, în final alcătuit din trei anvelope și încheiat cu un lanternou, întreaga construcție având

până la urmă înălțimea de 83 m. În 6 septembrie 1764, Regele Ludovic al XV-lea pune piatra

fundamentală a bazilicii, iar la sfârșitul anului 1770 construcția ajunsese la nivelul capitelurilor. Între 1769-

1780, până la moartea arhitectului Soufflot, sunt elaborate mai multe variante de rezolvare a domului

care să se ridice peste spațiul central, de la încrucișarea navei principale cu transeptul. O variantă de prin

1770 este cea mai apropiată de soluția finală cu trei anvelope suprapuse. 

Arhitectul Jacques-Germain
Soufflot

Proiectul Pantheonului din anii 1760-1770, fațada principală, plan, secțiune
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Intrarea principală, aflată pe
latura de vest a edificiului, a
fost marcată de un portic
inspirat de cel al Panteonului
lui Agrippa din Roma, format
din coloane colosale, cu
fusurile canelate, terminate cu
capiteluri corintice, întreaga
compoziție fiind încheiată de
un fronton care include o
decorație sculptată
transformată de patru ori,
forma actuală fiind opera din
1837 a lui David d’Angers, pe
care în centru este
reprezentată Patria care își
revarsă binefacerile asupra
tuturor, iar printre cei
reprezentați sunt Rousseau,
Voltaire, Lafayette, Napoleon
Bonaparte, împreună cu
soldați de la fiecare serviciu
militar și studenți în uniforma
de la Politehnică. Pe friza
frontonului, astăzi, este înscrisă
dedicația „AUX GRANDS
HOMMES LA PARTIE
RECONNAISSANTE”. 

Porticul de pe fațada de vest,  plafonul,  unul dintre portalurile
de intrare, capitelurile corintice ale coloanelor, frontonul
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Interiorul nivelului principal, de dimensiuni impresionante, are o

decorație arhitecturală care sintetizează rafinat și cu măsură

elemente preluate din arhitectura greco-romană, ale ordinului

corintic, dar și al celui toscan. Spațiul este ordonat în primul rând de

șiruri, dispuse stânga-dreapta, de coloane colosale corintice, cu

fusurile canelate. Coloane corintice colosale, de data asta cu fusuri

lise, se regăsesc și la exterior, tamburul înalt al domului fiind

înconjurat de 32 de coloane, care totodată mărginesc o promenadă

circulară, de la nivelul căreia se poate vedea o panoramă

impresionantă a Parisului. 

Vederi ale spațiului interior
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Nivelul principal se ridică pe un altul la fel de vast, dar mult mai puțin
înalt, boltit divers, care cuprinde criptele cu cavourile și sarcofagele
celor înhumați în Pantheon.

După moartea, în 1780, a arhitectului Soufflot, lucrările vor fi

continuate și terminate în 1790 sub conducerea arhitectului Jean-

Baptiste Rondelet (1843-1829), colaborator a lui Soufflot. Printre altele

Rondelet s-a ocupat la sfârșitul secolului al XVIII-lea și de realizarea

unei imense machete a edificiului, care astăzi se poate vedea într-o

aripă laterală a acestuia.

Sarcofagul lui Jean Moulin și al lui Jacques-Germain Soufflot,
arhitectul Pantheonului

Galeriile boltite ale criptei

Macheta Pantheonului
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La scurt timp după finalizarea bazilicii, în 1791, ca o consecință a
elanului antireligios din perioada revoluționară, printr-o hotărâre a
Adunării Constituante, biserica este profanată, iar noua destinație a
edificiului devine cea de „templu” care să adăpostească rămășițele
celor considerați mari personalități ale națiunii, primul fiind
Mirabeau, al cărui corp, după numai câțiva ani, conform altor rațiuni
politice, va fi scos de aici și va ajunge într-o groapă comună. Tot în
1791, onoarea de a odihni pentru veșnicie în Pantheon se acordă lui
Voltaire, ca inamic al despoților, și apoi, în 1794, lui Rousseau, „père de
l’egalité”. În același timp rămășițele Sfintei Genevieve, care erau
adăpostite în bazilică, sunt risipite și nu vor mai fi niciodată găsite, iar
crucea de pe cupolă a fost înlocuită pentru un timp cu o
reprezentare alegorică a Geniului Rațiunii, al cărui cult devine oficial
în timpul Revoluției. 

Dacă pentru a spori luminozitatea spațiului interior în faza originală
erau prevăzute 45 de ferestre foarte înalte, acestea, după 1791, la
sugestia arhitectului Qutremère de Quincy, au fost zidite pentru a
conferi spațiului interior un aspect funerar corespunzător noii
destinații. În timpul Primului Imperiu, în cripta edificiului vor mai fi
înhumate câteva personalități ale momentului. Totuși, pe parcursul
secolului al XIX-lea, imensul sanctuar se va mai întoarce de două ori
la vocația sa creștină. 

În 1851, fizicianul Leon Foucault (1819-1868) obține permisiunea
prințului-președinte Ludovic-Napoleon să suspende un pendul de
cupolă cu un fir de 67 m pentru a demonstra rotația Pământului.
Acesta va fi demontat în decembrie al aceluiași an, când se redă
monumentului destinația religioasă. Cu titlu temporar, între 1902-
1903, pendulul va fi reinstalat, iar sfera actuală, cu un diametru de 20
cm și 47 kg, a fost montată definitiv în 1995.

Statuia și
detaliu al
sarcofagului
lui Voltaire

Sarcofagul lui J. J. Rousseau

Pendulul lui Foucault
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Din 1885, cu ocazia grandioaselor funeralii ale lui Victor Hugo, monumentul va fi reinvestit definitiv cu
destinația civilă de Pantheon Național în care să odihnească francezi iluștri, onorându-se, în acest fel,
oameni politici, scriitori, savanți, eroi ai Rezistenței, apărători ai valorilor republicane și ai patriei. 

Pentru a consacra definitiv destinația monumentului, în primele decenii ale secolului al XX-lea, mai ales

partea centrală va fi decorată cu mari grupuri statuare care glorifică momente semnificative ale istoriei

relativ recente a Franței. În absida principală dinspre est, prin anii 1921-1924, a fost ridicat un

impresionant monument dedicat Convenției Naționale, numit și Altarul Republicii (sculptor François

Léon Sicard), care are în centru statuia într-o postură solemnă a Franței ca Marianne cu boneta frigiană,

simbol al Revoluției Franceze, care se sprijină cu mâna dreaptă pe o spadă și cu cealaltă pe o fascie

romană, iar pe soclu este înscrisă deviza revoluționară VIVRE LIBRE OU MOURIR. 

Monumentul Convenției Naționale

Începând din 1874, pe baza
unor comenzi publice, pictori
celebri ai epocii, cum au fost
Puvis de Chavannes, Jean-Paul
Laurens sau Alexandre Cabanel
ș.a. vor executa pe pânză
maruflată mari picturi care
redau epopeea originilor
creștine și monarhice ale
Franței, cum ar fi scene din
viața Sfintei Genevieve, ale lui
Clovis, Carol cel Mare, Ludovic
cel Sfânt sau Ioanei D’Arc,
unele dintre ele fiind executate
când edificiul redevenise
biserică pentru câtva timp. În
partea superioară a domului,
Jean-Antoine Gros a pictat
Apoteoza Sfintei Genevieve.

„Sfânta Genevieve liniștindu-i pe parizieni în timpul invaziei hunilor”,
detaliu

În stânga ansamblului este reprezentat un

numeros grup de deputați ai anului II (1793) plini

de elan revoluționar, iar în dreapta mai mulți

soldați, în frunte cu doi tineri toboșari, dispuși în

jurul unui comandant călare, înaintează hotărâți

pentru apărarea Republicii pe unul din câmpurile

de luptă din același an. Întreaga lucrare se

profilează pe o pictură imensă - „Vers la gloire”

(1902, pictor Edouard Detaille) - care grupează într-

un avânt victorios cavalcada spectaculoasă a unor

soldați din luptele de la Valmy, Marengo, Austerlitz,

Iena sau pe cei din Spania și Egipt. 



INFO 1

pag. 12

„Vers la gloire”,  detaliul central

Monumentul dedicat generalilor
Revoluției

Monumentul bătăliei de la
„Valmy-1792”

„Venguer du peuple”

În rest tematica lucrărilor de artă, chiar dacă diversă, este exclusiv

patriotică. Pe unul din pilonii care susține domul, un grup statuar în

altorelief glorifică generalii Revoluției, reprezentați de patru dintre

aceștia care-l înconjoară pe Napoleon Bonaparte (1917, sculptor

Paul-Jean-Baptiste Gasq). Pe pilonul de vizavi este adosat un grup

statuar dedicat oratorilor și publiciștilor din timpul Restaurației

(1903, sculptor Laurent-Honoré Marqueste). Alte grupuri statuare

celebrează victoria legendară de la Valmy din 1792 în fața armatelor

prusace (1913, sculptor Jules Desbois) sau evocă sfârșitul eroic al

navei „Venguer du peuple” (1908, sculptor Ernest Dubois). Alte două

monumente îi onorează pe Diderot și pe enciclopediști (1913,

sculptor Alphonse-Camille Terroir) sau pe Jean-Jacques Rousseau

(1907, sculptor Albert Bartholome). 

Monumentul dedicat lui
Diderot și  enciclopediștilor

Detaliu al monumentului lui J. J. Rousseau
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Toate aceste opere de artă și multe altele, bine înscrise în cadrul
arhitectural monumental deosebit de solemn al edificiului,
contribuie la obținerea unei atmosfere impresionante, lipsită însă de
grandilocvență, corespunzătoare destinației monumentului, de loc
al onorării marilor personalități ale Franței. 

Până în 2015 erau înmormântați la Pantheon 73 de personalități,

dintre care 24 de politicieni, 20 de militari și cinci scriitori. Dintre cei

mai cunoscuți, afară de cei pomeniți mai sus, sunt de amintit (în

paranteză este menționat anul depunerii la Pantheon): Jean Lannes,

mareșal al Franței (1810); Jacques-Germain Soufflot, arhitectul

Pantheonului (1829); Sadi Carnot, președinte al Franței (1894); Emile

Zola, scriitor (1908); Leon Gambetta, politician (1929, urna cu inima

sa); Jean Jaurès, politician (1924); Louis Braille, inventatorul

alfabetului pentru nevăzători (1952); Jean Moulin, lider al Rezistenței

în timpul celui de-al Doilea Război Mondial (1964), Antoine de Saint-

Exupéry, aviator și scriitor (1967); Marie și Pierre Curie, fizicieni (1995);

André Marlaux, scriitor și politician (1996); Alexandre Dumas-tatăl,

scriitor (2002).
Statuia lui Mirabeau

Monumentul „Oratorii și
publiciștii  Restaurației”

Monumentul dedicat eroilor
necunoscuți și  martirilor
ignorați care au murit pentru
Franța

„Botezul Regelui Clovis”
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Domul Pantheonului

Vedere a Pantheonului dinspre nord-vest

Pantheonul văzut dinspre Grădina Luxembourg

Vedere dinspre sud-vest

Surse bibliografice și ale
ilustrațiilor: 

Jacques-Germain
Soufflot, de Jean-Marie

Perouse de Montoclos,
Editions du patrimoine,
Paris, 2004 

Credite foto: Rodica și

Alexandru Panaitescu,
vederi din 2007, 2009,
2015, 2016

Pantheonul și  împrejurimile sale,  vedere din
Turnul Montparnasse, 2009



INFO 2 de Aurelia CARPOV și Dragoș CIOLACU

SHARE CHIȘINĂU 2023
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Conferințele SHARE ARCHITECTS s-au desfășurat pentru prima oară în Republica
Moldova și despre această premieră ne-au scris încântați doi colegi arhitecți. Din
Basarabia, din partea organizatorului local, si-a expus părerea dna arh. Aurelia CARPOV,
iar din România din partea invitaților ne-a descris evenimentul dl arh. Dragoș CIOLACU.
Îi felicităm și le mulțumim pentru relatările interesante.

arh. Mircea ȚIBULEAC
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TEXT DE AURELIA CARPOV

SHARE Architects în parteneriat cu Uniunea
Arhitecților din Republica Moldova a organizat, în
data de 28 februarie 2023, International Architecture
and Technology Innovation Forum - SHARE Chișinău
2023 cu tema „Living and Working Architecture”. 

Chișinăul a devenit a 15-a capitală europeană pentru
SHARE Architects - platformă de evenimente
recunoscută ca fiind cea mai activă rețea de
profesioniști în arhitectură și construcții din Europa
Centrală și de Sud-Est, iar eu am fost onorată să fiu
desemnată ambasadoarea acestui eveniment
remarcabil. 

Forumul SHARE Architects cu tema Arhitectură vie și

funcțională a avut loc pentru prima dată în capitala

Republicii Moldova, astfel Chișinăul se aliniază

capitalelor europene precum București, Atena,

Belgrad, Bratislava, Budapesta, Cracovia, Ljubljana,

Nicosia, Praga, Pristina, Saraievo, Skopje, Sofia și

Tirana. Acest lucru este foarte important pentru

comunitatea arhitecturală din Moldova, comunicarea

profesională pentru arhitecți fiind vitală.



Invitații care au urcat pe scena Forumului SHARE Chișinău 2023 sunt
personalități marcante atât ale arhitecturii mondiale, cât și din
România și Republica Moldova.
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Anouk Legendre este arhitect, geograf și cofondator al firmei de

arhitectură XTU Architects. XTU, aflat în top 10 cele mai bune birouri de

arhitectură din Franța, este specializat, în principal, în cercetarea

academică și de mediu, pe lângă proiectarea de clădiri rezidențiale și

culturale. Activă din 2000, agenția XTU are multe proiecte inovatoare,

adesea premiate, care caută o inscripție puternică în teritoriu. Printre

realizările sale remarcabile se numără Muzeul de Preistorie Jeongok din

Coreea de Sud (premiul Academiei Coreene de Arhitectură), pavilionul

francez de la Milano 2015 World Fair (Best Architecture Pavilion), Cite

du Vin din Bordeaux (2016). Convinși că arhitectura trebuie să

anticipeze viitorul, arhitecții XTU au investit masiv în agricultura urbană

și cercetarea experimentală la răscrucea dintre științele vieții, ecologie,

arhitectură și urbanism.

ANOUK LEGENDRE 

MAURIZIO MEOSSI

Maurizio Meossi, Associate Director ZAHA HADID Architects, UK,

membru al SHARE Society, a lucrat la unele dintre cele mai mari

proiecte rezidențiale ale ZAHA HADID din întreaga lume, inclusiv Italia,

Australia, Mexic și Turcia. Pe scena SHARE Chișinău 2023, Maurizio

Meossi a prezentat unul dintre proiectele recente ale Zaha Hadid

Architects, New Science Centre în Singapore. Proiectul este compus

din cinci volume dreptunghiulare interconectate care găzduiesc o

varietate de galerii de expoziție, laboratoare interactive și spații pentru

evenimente, pe lângă facilitățile auxiliare pentru vizitatori, birouri

administrative, arhive și zone de servicii. New Science Centre în

Singapore va include un inovativ Observator pentru astronomi, un

Laborator de Fabricare Digitală și un Makerspace pentru tinerii

cercetători.
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Kerem Yazgan este fondatorul biroului de arhitectură Yazgan Design

Architecture din Turcia. În ultimii 20 de ani, Yazgan Design Architecture

a fost distins cu 136 de premii naționale și internaționale de design. Cu

peste 8.500.000 de metri pătrați în total proiecte situate atât în Turcia,

cât și în alte țări, portofoliul Yazgan Design Architecture continuă să

crească și să se diversifice. Clădiri cu utilizare mixtă, retail, hotel,

rezidențial, birouri, clădiri de învățământ, spitale, centre culturale,

aeroporturi și complexuri sportive sunt câteva dintre tipologiile de

clădiri care cuprind portofoliul companiei. Alături de repertoriul său

arhitectural, portofoliul Yazgan Design include și proiecte de design

peisagistic, design interior și design grafic.

KEREM YAZGAN

DAVIDE MACULLO

Davide Macullo, fondator Davide Macullo Architects, Elveția,

membru al SHARE Society. Timp de 20 de ani, Davide Macullo a fost

arhitect de proiect în atelierul lui Mario Botta cu responsabilitate

pentru peste 200 de proiecte internaționale în întreaga lume. Și-a

deschis propriul atelier în 2000. Lucrările studioului au primit premii,

au fost publicate și expuse pe scară largă atât în țară, cât și în

străinătate; în Elveția, Italia, Franța, Grecia, Germania, Austria, Ungaria,

Slovenia, Turcia, Rusia, China, Coreea, Australia, Argentina, Irlanda,

Regatul Unit și în SUA. Pe scena SHARE Chișinău 2023, Davide

Macullo a prezentat trei dintre proiectele sale recunoscute

internațional: Rossarte Foundation Territorial Project, Chenot Palace

Hotel Weggis și Wapartspace Seoul. Prezentarea a fost centrată pe

preocuparea sa pentru combinarea psihologiei și tehnologiei ca nou

instrument pentru arhitectul contemporan. Proiectele selectate de

Davide Macullo au fost onorate cu premii internaționale precum SBID

International Award, The Plan Award și ABB Leafs Award.



Bogdan Curelariu, fonda-

tor aPunct în Iași, România -

misiunea lui este de a

îmbunătăți viața oamenilor

prin arhitectură, urbanism,

design interior și obiect. 

INFO 2

pag. 19

Echipa din România a fost reprezentată de tinerii arhitecți: 

Adriana Gheorghiescu, co-

proprietar MIOLK România -

prin prezentarea sa, Adriana și-

a propus să răspundă la

întrebarea „Când se simt

arhitecții ca acasă?”,

împărtășind publicului trei

dintre proiectele sale: Casa

spre sud, Casa pentru slow

living și Casa cu verandă. 

Lilian Captari, proprietarul U R B a

N O F I C E România, a prezentat

proiectul Expo IT_Office. Lilian

Captari este un arhitect român de

succes, a cărei activitate pune

accent pe strategii inovatoare,

adaptate locației, cu

responsabilitatea creării unui mediu

de construcție durabil. 

George Cristescu, fondatorul Deco Architects

Romania - în ultimii 17 ani, Deco a proiectat

peste 50 de proiecte la scară largă în 700.000

mp. A prezentat trei dintre proiectele

reprezentative ale biroului său care

evidențiază principalele direcții în evoluția

spațiului de birouri în perioada următoare -

Silk District Iași - Prime Kapital, U Center

București - Forte Partners, Arghezi 4. Tesseract

Architecture este singurul studio de design

din România specializat în arhitectura

spitalului și clinicii. 

Raluca Șoaiță, fondatoarea Tesseract, a proiectat

peste 700.000 de metri pătrați de spitale și clinici. Ea

a susținut o prezentare pe tema „Spitale

Umanizatoare - studiu de caz al Spitalului Marie Curie

din București”. Un bun exemplu de arhitectură

comunitară, extensia Spitalului de Copii Marie Curie

oferă o nouă perspectivă asupra proiectului de

oncologie pediatrică. Datorită muncii Fundației

implicate, s-au strâns fondurile necesare (30 milioane

euro) și fiecare cetățean interesat s-a implicat nu doar

în finanțare, ci și în întreaga dezvoltare, care este

disponibil pe site-ul dedicat cu interviuri și fotografii.
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Echipa din Republica Moldova

Alexandrin Buraga a vorbit

despre complexul Toro

Center - primul ansamblu

hibrid multifuncțional din

Moldova ce include seg-

mentele Rezidențial, Co-

mercial, Office și care își

poate adapta funcțio-

nalitățile în timp.

Maxim Calujac are talentul

de a găsi clienți care au

încredere în el, cu care se

află pe aceeași lungime de

undă. El a vorbit despre

proiectele de case private

din afara orașului, care, ca și

celelalte lucrări ale lui

Maxim, pur și simplu

captivează prin conceptu-

alitatea și originalitatea lor. 

Vasile Stratu, licențiat în

arhitectura construcțiilor

civile și industriale din

Republica Moldova, a

infiintat în 2007 Biroul

Arhistrat-Decode. A vorbit

despre high-tech și decon-

structivism.
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SHARE OPERA OMNIA AWARD este un premiu de prestigiu, acordat de SHARE Architects Society
pentru realizări remarcabile în domeniile arhitecturii, precum și pentru rolul jucat în dezvoltarea unor
proiecte arhitecturale semnificative de-a lungul carierei. La prima ediție a Forumului Internațional
SHARE Chișinău, întreaga carieră și realizările marcante și admirabile ale arhitectului Gheorghe Telipiz
au fost onorate cu SHARE OPERA OMNIA AWARD. Pe parcursul activității sale, Gheorghe Telipiz a lăsat
semnătura pe un portofoliu impresionant de proiecte, care cuprinde peste 150 de edificii de diverse
funcționalități, cele mai reprezentative din acestea fiind: Oficiul central al băncii „EXIMBANK”, Complexul
rezidențial „COLISEUM PALACE”, Complexul rezidențial „LARA CITY”, Hotelul „RADISSON BLU”,
Complexul comercial și de agrement „MALLDOVA”, Centrul de business „LE ROI”, Centrul de business
„SKYTOWER”, Centrul sportiv „Arena Chișinău”, Studioul de televiziune „PRIME”.

SHARE OPERA OMNIA AWARD
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Programul conferinței a inclus, de asemenea, o dezbatere cu tema Proiectare urbanistică în zonele
urbane protejate și altă dezbatere cu tema Organizarea concursului pentru restaurarea
Filarmonicii din Chișinău în urma unui incendiu devastator. Invitații au discutat despre conservarea

și explorarea zonelor istorice, despre soluții inovatoare pentru a crea comunități viabile și durabile,

respectând în același timp caracterul unic al ariilor protejate. 

DEZBATERI



INFO 2

pag. 23

Totodată, evenimentul a găzduit expoziția „Actualitatea tradiției”, prezentată de către dr. arh. Dragoș
Emil Ciolacu-Miron, președinte Uniunii Arhitecților din România, filiala Iași-Vaslui. Expoziția a inclus
secțiunile „Povestea casei mele” - Arhitectura Regională Contemporană, Köllő Miklós și „PORT Cultural” -
PORTofoliu de instrumente inovative pentru dezvoltarea durabilă a comunităților rurale cu potențial
turistic, prin valorificarea elementelor de patrimoniu și identitate culturală. În forma sa concisă,
sistematizată, prin text și ilustrație deopotrivă, expoziția s-a dorit a fi nu numai un instrument util adresat
principalilor actori implicați în dezvoltarea durabilă a localităților rurale: proiectanți, autorități, investitori,
ci și un fond documentar accesibil cercetătorilor, studenților și publicului larg.

EXPOZIȚIA „ACTUALITATEA TRADIȚIEI”
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Forumul a adunat cca 350 participanți interesați de arhitectură și
comunicare, tehnologii și diversitate. Toată lumea a plecat inspirată și
cu dorința de a crea.
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TEXT DE DRAGOȘ CIOLACU

La sfârșitul lui februarie a avut loc, la
Chișinău, prima ediție a Share Architects,
un eveniment îndelung așteptat, amânat
cu un an din cauza războiului din Ucraina.
Ediția inaugurală s-a desfășurat în ciuda
situației mai încordate față de anul trecut,
dar cu o mai mare dorință de solidaritate și
normalitate.

Organizatorul, același neobosit Florin

Mindirigiu, a făcut tot posibilul de a pune

pe harta Share Architects și Chișinăul, care

s-a dovedit, prin proverbiala ospitalitate,

partenerul ideal. 

O sală de conferințe foarte bine dotată, de peste 350 de locuri, un hol de expoziții pentru
sponsori și un program dens au fost fundalul întâlnirii dintre arhitecții moldoveni și confrații lor
europeni.
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Invitații, nume sonore din arhitectura contemporană, au descoperit un domeniu nebănuit de creativitate

materializat prin lucrări remarcabile ce își așteptau recunoașterea și intrarea în circuitul valorilor

europene. Anouk Legendre, cu bine-cunoscuta sa arhitectură biofilă, Keren Yazgan, arhitectul turc cel

mai cunoscut, autorul arenei din Chișinău, Davide Maculo, cu rafinamentul său mediteraneean, și

Mauritio Meossi, de la Zaha Hadid, care a făcut o demonstrație de arhitectură a viitorului, au fost vedetele

acestei ediții. Gazdele, Aurelia Carpov, ambasador Share, și Iurie Povar, președintele Uniunii Arhitecților

din Moldova, au dovedit că pot face din acest eveniment unul memorabil.
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Delegația de la Iași a venit cu o expoziție, „Actualitatea tradiției”, foarte bine primită de public.
Valorificarea patrimoniului arhitecturii țărănești, o temă foarte actuală atât la noi, cât și în Moldova de
peste Prut, a fost prezentată prin lucrările practice ale lui Miklos Kollo și propunerile programului „Port
cultural”. În debutul evenimentului am fost primiți de Excelența Sa domnul Cristian-Leon Țurcaru,
ambasadorul României la Chișinău, cu care am avut o discuție foarte aplicată pe problemele actuale ale
arhitecturii, Domnia Sa dovedindu-se un bun cunoscător al domeniului.
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Un moment plin de semnificație simbolică a fost cel în care i-am oferit ambasadorului broșura dedicată
celor 132 de ani de la înființarea Societății Arhitecților  editată de UAR, în aceeași zi în care aceasta se
lansa la sediul central al Uniunii.

Discuțiile în plen au început cu acordarea distincției Opera Omnia unui bine-cunoscut arhitect local,
Gheorghe Telipiz, pentru originalitatea lucrărilor sale care reflectă atât de bine spiritul locului. 

La Chișinău se dezbate, în perioada aceasta, Planul urbanistic de protejare a monumentelor, o lucrare
laborioasă, prima în 30 de ani la care își aduc contribuția mulți specialiști din Moldova, dar și din
România. Pe tema aceasta am fost invitați și noi, cei din Iași, Alin Hoblea - președinte OAR Iași, Mihai
Codreanu - membru în Comisia Națională de Monumente și Dragoș Ciolacul - președinte UAR Iași, să ne
spunem punctul de vedere, mai ales că și la noi se încearcă acest demers.
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Au urcat pe scenă să-și prezinte lucrările arhitecți consacrați, dar și tineri care deja au luat startul unei
cariere strălucite. Din Iași au vorbit despre arhitectură lor Adriana Gheorghiescu, de la Miolc, și Bogdan
Curelariu, de la Apunct, premiații ultimei Bienale locale. În final, au vorbit pe fundalul operelor proprii
marile personalități din lumea arhitecturală actuală și din viitor. Fiind la Chișinău nu poți evita o vizită în
labirintul subteran de la Cricova, unde am descoperit și noi deliciosul patrimoniu național. 

Prima ediție a Share Architects Chișinău s-a încheiat în entuziasmul general al revederii sau cunoașterii și
cu promisiunea că următoarea întâlnire va fi deja una a vechilor prieteni.



IAȘI ARCHI: ROOTS & BRANCHES

DE ARH. AURELIA CARPOV

Impulsul de a scrie despre evenimentul cultural Iași archi: roots & branches organizat
de OAR Iași, în perioada 09-10 martie 2023, vine din anvergura și din profunzimea
acestuia și dorința de a felicita echipa lui Alin Enver Hoblea pentru o manifestare
extraordinară care a depășit cu mult toate așteptările celor prezenți! 
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Evenimentul a început, la Palatul

Braunstein, cu ceremonia de

acordare a distincțiilor și diplomelor

arhitecților ieșeni și vernisarea

expoziției lucrărilor acestora și a

continuat cu patru serii Re... de

prezentări fascinante despre

patrimoniu, profesie, educație,

tehnologii avansate și invenții

nebănuite cu arhitecți ieșeni

remarcabili, în sala Central Cuza a

Hotelului Unirea.
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Prima serie ReStore, axată pe spațiul urban și patrimoniul construit, a început cu prezentarea grupului
format din Corneliu Ciobănașu, Filip Ciobănașu și Nicole Gheorghiu-Caba despre reabilitarea Palatului
Braunstein, care marchează peisajul urban ieșean cu o cupolă unică timp de mai mult de un secol.
Arhitectul Ioan Sasu a prezentat proiectele de reabilitare a monumentelor istorice, în mod deosebit
vorbind despre mănăstiri. Domnii Daniel Vișan și Gheorghe Hereș, ambii cu o bogată și variată activitate
desfășurată de-a lungul anilor, au analizat orașul Iași din punctul de vedere al pietonului și au propus
soluții de dezvoltare a spațiului urban. A fost adusă la cunoștință și cariera în arhitectura ieșeană a
doamnei Smărăndița Gâlea, renumită în deosebi pentru restaurarea Teatrului Național Vasile Alecsandri
din Iași.
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PRIMA SERIE RESTORE



Cea de-a doua serie ReVive a etalat profesia de arhitect, prezentând realizări de succes ale arhitecților
formați la școala ieșeană: Sergiu Petrea, Dragoș Epure, Matius Ichim și Dragoș Rugină. Fiecare s-a
specializat într-o anumită direcție, fie că e vorba despre arhitectură durabilă și regenerare urbană, fie
despre arhitectura la granița disciplinelor creative, cu o abordare inter şi multidisciplinară, fie despre
arhitectură de retail, fie despre arhitectură și design computațional, iar varietatea și calitatea arhitecturii
lor amplasează Iașiul pe scena elitelor mondiale ale creativității. 
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A DOUA SERIE REVIVE



A treia serie ReThink a confirmat cât de importantă este formarea arhitecților în școlile de profil. Domnul
Tudor Grădinaru, profesor la Facultatea de Arhitectură din Iași, a prezentat tendințele în educația de
arhitectură europeană, Adrian Moleavin a vorbit despre experiența în calitate de profesor și cercetător la
Universitatea de Arhitectură și Urbanism Ion Mincu din București și aplicarea acelorași principii în
proiectele personale de arhitectură. Bogdan Zaha, născut în Iași, și-a făcut studiile la București, Timișoara
și Viena și a ajuns asociat la Zaha Hadid Architects. Fiind doctorand sub îndrumarea lui Patrik
Schumacher, nu ezită să-și împărtășească ideile și gândurile cu studenții de la diverse universități.
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A TREIA SERIE RETHINK



A patra serie ReShape a plasat arhitectura ca artă cosmică prin excelență. Andrei Pădure a vorbit despre
aplicații ale designului computațional, în momentul de față dezvoltă algoritmi aplicați în printare 3D la
scară industrială. Andreea Felciuc, o tânără minionă și delicată a prezentat spații destinate experiențelor
individuale, dar proiectate pentru a fi trăite în colectiv. Având o experiența profesională multi-
disciplinară care înclude scenografia, instalații new media, video-mapping, animații 3D, FX și VFX, s-a
alăturat echipei Venues din cadrul firmei Arup la invitația directorului Tateo Nakajima. Vlad Țenu s-a
inspirat mult din natură și din motivele tradiționale, realizând vestimentație neobișnuită. Abordarea
transdisciplinară a lui Vlad Țenu în ceea ce privește designul și fabricarea se referă la reinventarea
meșteșugului digital în crearea de designuri ambițioase, experimentale: instalații sculpturale specifice
site-ului, pavilioane expoziționale și piese pop-up display, artă publică și comisii private, precum și
colaborări creative cu mărci și celebrități internaționale.
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A PATRA SERIE RESHAPE



Prezentările au fost foarte bune, iar speakerii invitați au fost încântați de schimbul de experiență între ei,
au fost receptivi și amabili cu toată lumea și i-au încurajat pe cei tineri. 

Evenimentul a fost organizat cu suflet și a reunit oameni, idei, viziuni, profesioniști și pasionați, nu
întâmplător a fost organizat în hotelul Unirea. Un eveniment cu și despre oameni. Oameni cu rădăcini ce
au format un trunchi sănătos cu ramuri pline de speranță. Arhitectura are puterea să schimbe lumea.
Arhitecții din Iași au demonstrat-o!
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INFO 4 de prof. dr. habil. arh.  Beatrice-Gabriela JÖGER

INTERVIU - PARTEA A II-A
AGOSTINO BOSSI ȘI PAOLO CECERE
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Beatrice-Gabriela Jöger: Ați vorbit despre măsură, ce poate avea atât un sens fizic cât și
figurat. Cum găsim măsura (echilibrul) astfel încât casa să nu fie nici muzeu, dar nici să nu fie
lipsită de o istorie?

Agostino Bossi: Casa este purtătoare de istorie, vine din istorie, cum se spune, nu este un

muzeu. Într-un muzeu, relația cu lucrurile prezentate nu este niciodată interactivă. Muzeul ne
pune în prezența unei serii de obiecte extraordinare care sunt rezultatul unei colecții, a
memoriei, a unei selecții a celor mai bune realizări figurative sau de orice tip, dar muzeul nu îți
permite și nu îți va permite niciodată de a avea o relație directă cu acele obiecte, vor fi
întotdeauna, într-o anumită măsură, departe de prezența ta, de posibilitatea de a le putea
atinge, mișca, muta din loc. Pe bună dreptate. De ce? Pentru că sunt obiecte paradigmatice și de
referință pentru cultura noastră. Dar în casă, chiar în cea a unui colecționar sau a unuia care
adună lucruri (eu adun compulsiv, am adunat un mare număr de obiecte în interioarele mele -
de care am putea spune că nu mă mai pot „apăra” - pentru că sunt mărturii ale călătoriilor mele,
ale preocupărilor mele, ale experimentelor făcute, sunt mărturii care au venit prin moșteniri de
familie, un fel de selecție ce a avut loc, într-o anumită măsură, de-a lungul secolelor), casa, deci,
pulsează de această memorie, te înconjoară, te informează, te desfată, și îți complică viața
pentru că trebuie să ștergi totul de praf (!); dar în realitate, chiar și când se acumulează praful,
casa este purtătoare a memoriei, purtătoare de confort și de frumusețe, și de continuitate, îți dă
sensul de continuitate, pentru că tu vei da mai departe cuiva toate aceste lucruri, copiilor,
nepoților, prietenilor, poate altora le vei face cadou unele lucruri care le vor îmbogăți viața, eu așa
văd.
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Paolo Cecere: Casa înțeleasă ca locuință umană, ca spațiu arhitectonic, este ceva ce nu poate fi

circumscris unei categorii care limitează semnificația spațiului. Casa, vreau să spun, chiar și cea mai
umilă, este un microcosmos. De exemplu, capacitatea casei pe care noi o numim ecologică este chiar
aceea de a primi în sine universul și de a ne educa în a recunoaște sublimul universului. Și un muzeu,
dacă este construit în spiritul originar al arhitecturii, poate fi o locuință minunată, în sensul că poate
primi în sine toate valorile spațiului arhitectural. Poate fi un loc în care eu să mă simt primit, fără a-l simți
ca pe ceva în mod special de îndepărtat, anevoios, dificil. Și deci aceasta este, după părerea mea,
secretul adevăratei arhitecturi, a celei autentice: ospitalitatea oferită omului, pentru că spațiul care ne
primește este capabil a primi universul.

B.J.: Ați spus că orașul se imprimă în memorie. Dar majoritatea oamenilor din oraș nu o reprezintă
arhitecții, ci oamenii obișnuiți. Ce credeți că văd acești oameni ca arhitectură și ce memorează?

Agostino Bossi: Eu vreau să mă refer la ceva întâmplat foarte recent: după 20 de ani în care a fost

închisă pentru restaurare, a fost redeschisă la Pompeii, o domus extraordinară: Casa dei Vettii. Aceasta
este o casă care a avut un parcurs de viață foarte interesant din punctul de vedere al continuității
utilizării până la tragedia erupției Vezuviului, care a oprit timpul acelei arhitecturi și care ne-a făcut astfel
un dar inestimabil, pentru că altfel nu am fi putut afla și cunoaște multe lucruri. Acești Vettii erau doi
liberți. Liberții erau sclavi eliberați, care meritaseră din plin încrederea stăpânilor lor. Acești doi domni au
devenit foarte bogați pentru că s-au dedicat comerțului. Venind dintr-o condiție umană de sclav, adică
cea mai de jos condiție umană imaginabilă, aceștia au ridicat o casă care a rezultat din unirea a mai
multor case din insula unde se găsesc. Au organizat în mod deosebit atât decorațiunile parietale, dar
mai ales au organizat spațiul patioului, al grădinii, unde au introdus o serie de statui care veneau din
Grecia, cele mai bune exemple ale producției și esteticii din acea epocă, dându-ne astfel într-o oarecare
măsură, poate, prima colecție, în sensul prieteniei cu artele și artefactele, care se conjugau cu lumea
naturii, fiind amplasate în grădină. Și deci aceste statui sunt vii, extraordinare, ne primesc, ne vorbesc,
fiecare are originea sa, una din secolul 5 î.Hr. din Atena, alta cine știe de unde etc. Și acesta este un aport
extraordinar și o dovadă extraordinară a faptului că o casă, chiar și atunci când a fost fondată de doi
comercianți vizionari, ex-sclavi, poate deveni un exemplu luminos, strălucitor, pentru generațiile viitoare.
Este o casă ce merită revizitată, eu am văzut-o, din fericire, de multe ori în urmă cu mulți ani pentru a o
studia și din dragoste pentru arheologia orașelor îngropate, dar acum, redeschisă publicului, vă invit să o
vizităm, eu sunt disponibil întotdeauna.

A.B.: Multe persoane nu sunt conștiente că se află în arhitectură, nici nu își dau seama, nici nu le pasă -

să spunem că din punct de vedere cognitiv sau științific, din punct de vedere al speculației de

specialitate. Dar cine trăiește în Arhitectură, ca o primă reacție, sigur se simte în largul său, se simte bine,

ne arată că există o simbioză armonică între persoana sa și spațiul care îl primește, care îi asigură o

calitate permanent satisfăcătoare a vieții. Pentru că frumosul - căutarea frumuseții este cea care face să

avanseze întreaga lume - frumosul place tuturor și când vedem ceva frumos dorim să îl avem, să devină

al nostru, dorim să participăm la acea frumusețe. Fiecare are felul său, în funcție de sensibilitatea sa, de

cultura sa etc., de a participa la frumusețea și armonia arhitecturii. Prin urmare, arhitectura oferă și acest

„serviciu” (dacă îi putem spune așa), ne face acest cadou care se pretează și se adaptează utilizării și

participării diverselor persoane - nu specialiști, nu trebuie să fie arhitecți, de multe ori chiar nu servește la

nimic -, a persoanelor, a oamenilor care au această vocație de a locui. Omul locuiește. Prin urmare nu

trebuie să fii arhitect ca să locuiești. Arhitectura este în relație cu omul într-un mod extraordinar de

armonios și se adaptează fiecăruia, fiecărei persoane, fiecărei sensibilități, poate într-un mod diferit, chiar

alternativ.
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P.C.: Sigur, una dintre condițiile frumuseții arhitecturii este însăși atitudinea sa de a-i primi pe oameni,

de a-i face să se simtă parte dintr-o respirație, fără a se promova vreodată. Arhitectura nu este
redundantă și nu trebuie să fie redundantă; nu trebuie să atragă atenția asupra sa. Arhitectura se naște
pentru frumusețe și pentru a-i primi pe oameni, pentru a primi lumea, deci dacă știe să fie retrasă, știe să
asculte. Arhitectura se dovedește a fi redundantă excesiv, atunci când poate că debordează, poate că
merge dincolo de limitele sale. Casele cele mai frumoase sunt tocmai cele în care, poate, avem
posibilitatea de a ne realiza din plin ființa noastră, condiția noastră în lume, fără ca nici măcar să ne
imaginăm că viața a noastră este făcută posibilă, este făcută semnificativă de existența unei lumi pe care
am construit-o în mod istoric, pe care am realizat-o de-a lungul generațiilor. După părerea mea, acesta
este un alt aspect fundamental care ar trebui să pună pe gânduri toate manifestările tipice societății
spectacolului, de care vorbea Guy Debord, exact acolo arhitectura trebuie să devină ceva captivant,
fascinant, cu forme plastice, trebuie să devină o podoabă pentru că trebuie să atragă nu doar persoanele
care locuiesc acolo, ci și turiștii care consumă. Arhitectura de consum nu este arhitectură, este altceva.
Arhitectura care este acolo și ne face acest dar minunat, este acolo fără să ne dăm seama.

A.B.: Acum mi-ar plăcea să ne întoarcem la această țară ai cărei oaspeți suntem. În toate țările pe care

le-am vizitat este deosebit de interesantă nu doar lumea orașelor, ci, în mod special, lumea rurală. În

lumea rurală, la țară, găsim cu greu, cel puțin în mod tradițional, opera vreunui arhitect. Toate erau opere

spontane pe care oamenii au învățat să le construiască. Au învățat sensul orientării, au învățat siguranța

unui teren față de altul, au învățat să evite a se pune în conflict cu cursurile de apă sau cu părțile de

teren care cedau etc. și lucrau în siguranță, cu înțelepciunea de a se referi întotdeauna la modelele

arhaice, modele care veneau de departe, cu evoluții lente și cu spații de multe ori extraordinar de

armonioase. Cine vizitează muzeele cu case rurale construite în România, fie cel de la București (pe care

l-am vizitat de multe ori cu deosebită atenție), fie cel de la Sibiu, care îmi place mai mult pentru că este

într-un parc minunat, poate vedea că construcțiile sunt foarte similare, la București și la Sibiu. 



Sibiul se detașează pentru că ambientul în care a fost amplasată seria de case rurale este extraordinar
de frumos. În unele dintre aceste case avem norocul de a găsi și obiectele de mobilier, de uz curent care
înconjurau (persoanele) și făceau parte din lumea locuitorilor. Dar sunt foarte frumoase și sunt referințe
cărora nu putem să nu le acordăm atenție. 
Într-adevăr pentru multe obiecte uzuale ne scapă întreaga lor semnificație pentru că am uitat cum să le
utilizăm. Dar spațiile caselor mobilate, spațiile incluse ale echipamentelor, care nu au fost adăugate, ci
fac parte din programul compozițional - poate inconștient, dar cu siguranță cu o extraordinară
înțelepciune - ne oferă ocazia de a studia și de a ne gândi la o lume care merită a fi explorată cu multă
atenție. Din fericire, eu văd că unele exemple ale acestor situații spațiale și ale frumuseții obiectelor din
interiorul acestor case sunt din nou utilizate și cultivate cu măsură și cu atenție în unele interioare din
București și din alte locuri. Asta mă mângâie și pentru că evident această relație pozitivă justifică și
existența muzeelor de acest tip. Iată, acest muzeu este unul deosebit, cel al caselor, fiind unul interactiv.
În case se poate intra, se poate citi spațialitatea lor, se pot face desene, te poți opri în el... Este interesant
și original, pentru că nu aparține altor culturi, din ce știu eu, și oricum nu este atât de evident în alte
locuri. Acesta este foarte interesant pentru că leagă memoria, o întreagă serie de construcții care și
datorită materialelor cu care au fost realizate ar putea dispărea încetul cu încetul (din păcate nu au o
viață biologică eternă și deci conservarea acestor lucruri este foarte interesantă), la fel ca și studierea
modului lor de realizare și de utilizare și chiar capacitatea de a realiza ceea ce este acum la modă,
definit ca arhitectură sustenabilă (am reinventat apa caldă!). Arhitectura sustenabilă este cea mărturisită
de aceste construcții, dar la fel de sustenabilă este și cea realizată din piatră, foarte solidă, care a fost
utilizată cu 4000 de ani înainte de Hristos și până în zilele noastre. Despre ce vorbim? Cred că sub acest
termen de sustenabilitate este o înșelătorie subtilă a multinaționalelor.
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P.C.: Sunt de acord.
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B.J.: În încheierea acestui dialog agreabil, vreau să vă întreb dacă
există unele nume esențiale ale arhitecturii care v-au ghidat, v-au
inspirat în timpul studiilor, în lucrările voastre, în scrierile voastre?

P.C.: Este o întrebare foarte dificilă. Dar sunt arhitecți „anonimi” care au realizat opere de arhitectură

minunate.

A.B.: Referințele noastre „culte” sunt Vitruviu (ca să fim siguri 😉 ), Michelangelo, Palladio, Vignola, Leon

Battista Alberti, sunt foarte mulți în țara noastră, suntem norocoși că Italia a avut atât de mulți arhitecți
extraordinari.

B.J.: Nu văd nici un străin?

A.B.: În secolul al XX-lea am avut norocul de a avea arhitecți extraordinari în Italia. Pentru mine, cel mai

de seamă exemplu, cel care îmi provoacă cea mai mare nostalgie și cea mai mare dragoste este cu
siguranță Carlo Scarpa. Dar au fost atâția alții. Și apoi este Maestrul Le Corbusier, Maestrul Frank Llyod
Wright, Mies van der Rohe și să nu-l uităm niciodată, pentru că a dat naștere, într-un anumit fel, mișcării
moderne, Charles Rennie Mackintosh. Referințele mele, grosso-modo, le-am spus aproape pe toate.

P.C.: Mai este unul, pe care el l-a uitat (Bossi: pentru că este ușor a uita) și care asupra mea a avut o

imensă influență, sunt subiectiv, se numește... Bossi ( ). Eu frecventez de mult casa lui Agostino – poate
veți avea și voi ocazia să o vedeți – și am putut vedea ce înseamnă să locuiești în frumusețe.

A.B.: Să nu creăm așteptări bizare. Casa mea este o casă normală, o casă mică, dar parvula sed mi acta

(mică, dar făcută de mine) cum spunea Alberti. Și deci este o casă primitoare, o casă bună, care își face
datoria în liniște și anonim. Am refuzat întotdeauna să fie fotografiată pentru publicare. De ce mi-ar
păsa? Nu vreau să public nimic. Casa mea este a mea.

P.C.: Am o povestire, „La pergulamentis”, o tentativă de a reprezenta prin narațiune spațiul arhitectural,

unde am luat ca referință domus a lui Agostino. (Bossi: Utopia lui.) Ne putem distra să o citim cândva, cu
autoironie. Autoironia ne ajută să trăim.

A.B.: Și din punct de vedere ontologic este destinată a nu fi făcută publică niciodată. 

B.J.: Vă mulțumesc mult pentru interviu și pentru această carte pe care ați dăruit-o școlii noastre!

A.B.: Mulțumim. E un cadou pe care Școala îl merită din plin.

P.C.: Mulțumim mai ales pentru încrederea acordată, care a fost cel mai prețios dar.

A.B.: Acum aș putea să vorbesc despre tine și despre puțin comuna capacitate și atitudine de risc, ca de

trapezist, când ne-ai încredințat, dăruindu-ne încrederea ta, sarcina de a scrie acest volum, ca un
instrument de studiu și de luat în considerare, poate chiar polemic, sperăm, pentru Școala de arhitectură
din București, România. 
Am preferat [ca ediția princeps] să fie tipărită în limba română, a fost alegerea noastră radicală, pentru
că doream ca toți cei care vor dori să se refere la temele care sunt tratate în această carte să fie obligați
să traducă din limba română în cea pe care o vorbesc. Noi avem textul în italiană, normal.

B.J.: Nu a fost chiar un risc pentru că deja cunoșteam unele dintre scrierile voastre, știam că ați
cercetat acest subiect de peste 30 de ani și am avut foarte multă încredere că sunteți persoanele
potrivite pentru a realiza această carte.



„HERMANNSTÄDTER ZEITUNG” - 55 DE ANI DE LA PRIMA EDIȚIE

DE ANA DONȚU

Ziarul „Hermannstädter Zeitung”, publicație de limbă germană editată la Sibiu, a
împlinit 55 de ani de la prima apariție, moment pe care l-a marcat printr-o festivitate
care s-a desfășurat sâmbătă, 25 februarie, în Sala Oglinzilor, la sediul Forumului
Democrat al Germanilor din Sibiu.
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La aniversarea „Hermannstädter Zeitung” au fost prezenți Astrid Fodor - primarul Sibiului,
Kerstin Ursula Jahn - consulul Germaniei la Sibiu, Martin Bottesch – vicepreşedinte al FDGR
și preşedinte al F.D.G. Transilvania, Thomas Șindilariu – subsecretar de Stat în
Departamentul pentru Relații Interetnice din cadrul Secretariatului General al Guvernului
României, Helmut Lerner – referent cultural al Forumului Democrat al Germanilor din
România, membri ai comunității germane din Sibiu, dar și reprezentanți ai instituțiilor
publice din Sibiu. Benjamin Józsa, directorul Biroului executiv al FDGR, a fost gazda
evenimentului.

În cadrul manifestării a fost evocată personalitatea lui Fred Nuss, iar în memoria celui care
a fost și fotograf al „Hermannstädter Zeitung” a fost păstrat un moment de reculegere.

INFO 5 FOTO/VIDEO: ARH. MIRCEA ȚIBULEAC
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Benjamin JÓZSA, directorul biroului executiv al Forumul Democrat

al Germanilor din România, gazda evenimentului: 

„Pentru Forumul Democrat al Germanilor din România tot timpul

au fost foarte importante ziarele germane care sunt o oglindă a

activității noastre. Plătim între 20-25% din bugetul nostru pentru

cele patru ziare germane pe care le avem în România. E important

ca aceste publicații să fie independente politic”. 

Beatrice Ungar, redactor-şef al Hermannstädter Zeitung, a făcut o

prezentare a istoricului ziarului sibian, rememorând momente

importante din parcursul publicației și a vorbit despre misiunea

acesteia, cea de a informa în mod echidistant publicul de limbă

germană din Sibiu și din România despre evenimentele importante

din viața comunității: „‘Hermannstädter Zeitung’, adică ‘Ziarul sibian’,

este singurul săptămânal independent politic în limba germană din

România. Ziarul este editat de Fundația ‘Hermannstädter Zeitung’

și apare în fiecare vineri la Sibiu. Prima ediție a apărut la data de 25

februarie 1968, atunci când la Sibiu trăiau 25.000 de sași

transilvăneni, un sfert din totalul sașilor care locuiau în județul Sibiu.

În urma unui decret comunist, săptămânalul a apărut din 1971 sub

numele ‘Die Woche’ (‘Săptămâna’), dar redactorii au reușit deja în

timpul Revoluției din 1989 să revină la numele inițial, astfel că din 26

decembrie 1989 săptămânalul apare din nou in fiecare vineri la

Sibiu, sub numele de ‘Hermannstädter Zeitung’, pentru cititorii săi

din România și din lume”.

Kerstin Ursula Jahn, consul al Republicii Federale Germania la Sibiu: 

"Hermannstädter Zeitung este portavocea acestei comunităţi - o

cumunitate care s-a răspândit, ce-i drept, între timp în mai multe

ţări şi pe mai multe continente. Ştiu cât de important este ziarul

pentru oamenii de aici, dar şi că este un colţ de patrie pentru cei

plecaţi".
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La eveniment a participat domnul Martin Bottesch, unul dintre

liderii politici ai comunității germane din România. A fost președinte

al consiliului județean Sibiu între 2004-2012, din partea FDGR. În

prezent este vicepreședintele Forumului Democrat al Germanilor

din Transilvania: „Am știut dintotdeauna că ziarul nostru este

important, dar nu mi-am imaginat că va fi o participare atât de

masivă astăzi. Sunt copleșit și vă mulțimesc că ați venit. Există un

parteneriat între cei care citesc ziarul și cei care îl fac care se

bazează pe așteptări”.

Friedrich Gunesch, secretar general al Bisericii Parohiale

Evanghelice din Sibiu și membru în consiliul director al FDGR: 

„Hermannstädter Zeitung a reprezentat dintotdeauna un liant al

comunității germane din Sibiu, înainte și după 1989. Este un prieten

de încredere pe care îl ajutăm cu drag, de fiecare dată când este

nevoie”. 

Thomas Șindilariu, subsecretar de stat Departamentul pentru Relații

Interetnice: 

„Celebrăm astăzi cuvântul scris. Cum multe săptămâni sunt la fel

de încărcate, devine evident cât de vie este rețeaua de relații

interetnice în România și cât de activ participă comunitatea

germană la aceasta”.

Astrid Fodor, primarul Municipiului Sibiu, a vorbit despre faptul că

această publicație se identifică cu Sibiul și comunitatea germană de

aici și a mărturisit că citește de fiecare dată editorialele semnate de

Beatrice Ungar, articole în care regăsește păreri pertinente și sincere

referitoare la diferite aspecte ale vieții comunității: „Hermannstädter

Zeitung face parte din istoria noastră, istorgia germanilor din Sibiu.

De 55 de ani este alături de noi, chiar dacă într-o perioadă s-a

numit ‘Die Woche’, este ziarul nostru și ne identificăm cu el. Este un

ziar complet care oferă informații despre absolut tot ce s-a

întâmplat cu o săptămână înainte din domeniul social, economic,

cultural, politic, dar și ceea ce urmează să se întâmple”.
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Dietrich GALTER, preot al Bisericii Parohiale Evanghelice din Sibiu:

„Ziarul Hermannstädter Zeitung este o prețioasă fereastră spre

Sibiu, Ardeal și România. Prin diferitele reflecții din politică,

economie, din societate, cultură și din viața religioasă, prin

informațiile și comentariile numeroase oferă o imagine completă

asupra comunității noastre”.

Președinta Asociației Femeilor din Biserica Evanghelică C.A. din

România: „Hermannstädter Zeitung ne-a ajutat de 30 de ani să

rămânem în spațiul public, să fim cunoscute, pentru că anunță și

relatează constant despre evenimentele pe care le organizăm la

Asociația Femeilor din Biserica Evanghelică”

materiale video: https://we.tl/t-PUGuzNfwOO

https://we.tl/t-PUGuzNfwOO


CONFERINȚA DE JOI LA PALATUL SUȚU -
ARHITECTURA LUI MARCEL IANCU

DE ANA DONȚU

Muzeul Municipiului București a organizat la Palatul Suțu conferința de joi „Fiecare își
urmează călătoria – Arhitectura lui Marcel Iancu din România”, pe 16 februarie 2023,
susținută de prof. univ. dr. Ana Maria Zahariade, laureata premiului Herder (2003). 
Conferința s-a bucurat de o amplă audiență, de interes din partea publicului și a
specialiștilor. Sala a fost plină, iar dna Ana Maria Zahariade a ținut captivă atenția
publicului timp de două ore.
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„Expunerea arhitecturii lui Iancu din
România, în mare parte inedită, a dezvăluit
«o poveste de succes» – pictorul de
avangardă și îndrăznețul «apostol» al
modernismului în România se dovedea și un
remarcabil și prolific arhitect. Voi încerca să
privesc atât autorul, cât și opera lui dintr-o
perspectivă mai critică și, fără îndoială, mai
subiectivă, încercând să mă despart de
schematismul unei narațiuni glorificatoare;
într-un fel, voi încerca să umanizez «eroul»,
căutând neliniștea pictorului Balului din
Zürich în spatele arhitectului prolific din
România. Acest titlu «Fiecare își urmează
călătoria» este un citat din G.M.
Cantacuzino”.

ANA MARIA ZAHARIADE
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Ana Maria Zahariade este prof. dr. arhitect, predă
teoria arhitecturii și conduce doctorate la UAUIM.
Este implicată în modernizarea învățământului de
arhitectură, în cercetarea de arhitectură și în
conectarea ei la medii culturale mai largi, din țară
și străinătate, în urma cărora a obținut premiul
Herder (2003). A susținut conferințe în medii
academice și profesionale din țară și străinătate și a
avut contribuții la evenimente științifice din
România, Franța, Israel, Austria, Anglia, Italia,
Suedia, Olanda, Lituania, Polonia etc. A fost vice-
curator al Pavilionului României la Bienala de la
Veneția (1996, 2000). A făcut parte din jurii de
concursuri de arhitectură (Great Egyptian
Museum/Cairo, Marble Awards/Carrara, pavilioanele
OAR de la Seul, Tokio, Durban etc.), concursuri
pentru monumente de for public și în comisii de
evaluare ale proiectelor culturale. Direcțiile sale de
cercetare sunt modernismul românesc și central
european, arhitectura post-comunistă, locuirea și
politicile de locuire, făcute posibile prin burse de
cercetare (Getty și Getty-NEC, Erasmus etc.) și
granturi naționale de cercetare. Este fellow al
Institut d’Etudes Avancées de Nantes (din 2011).

În calitate de autor, coautor și contributor în

volume colective, a publicat în reviste și la edituri

de specialitate din țară și străinătate: „Arhitectura

în proiectul comunist, România 1944-1989”; „Horia

Creangă. O monografie”; „Hommage a Vitruve.

Interrogations sur l’héritage esthétique dans la

théorie de l’architecture” (în Rencontres

scientifiques, Institut d’Etudes Avancées de

Nantes); „The Drawing Board «au féminin»”; „1980er

Jahre: Ceaușescu’s postmodernes Manifest” (în

Arch+/229: Am Ende: Architektur); „Avatars of

Classical Tradition in Romanian Architecture” (cu

Horia Moldovan, în The Routledge Handbook on

the Reception of Classical Architecture, Routledge);

„Va-et-vient. Between Romanian and Polish

Modernism” (The 7th International Scientific

Conference „Modernism in Europe – Modernism in

Gdynia”). Este fondator și redactor-șef al revistei

internaționale SITA (Studii de Istoria și Teoria

arhitecturii).
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materiale video: https://we.tl/t-BpuBQcZrTW

https://we.tl/t-BpuBQcZrTW


130 + 2 ANI SAR/UAR

DE ANA DONȚU

Pe 28 februarie, la Centrul de Cultură Arhitecturală CALDERON, a fost celebrată
împlinirea celor 130 + 2 ani de existență a Uniunii Arhitecților din România. În cadrul
evenimentului a fost lansată Broșura concepută de arh. Alexandru PANAITESCU, care
consemnează sintetic această perioadă.
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„E deja mai bine de un veac și un sfert de când, 24 de tineri arhitecţi abia părăsind băncile şcolilor de
Architectură din străinătate, s-au întâlnit în ţară și cum, pe atunci, nu se ştia care putea fi utilitatea
unui arhitect, ce foloase ar putea aduce el pentru ţară şi ce consideraţie i s-ar putea da, pătrunşi de
misiunea lor și de starea de fapt în care au găsit practica acestei specialităţi atât de desconsiderată,
înflăcărați de avântul ce-l căpătaseră la lumina şi cultura artistică a statelor civilizate, nu le-a trebuit
mult să examineze situaţia. 

Au hotărât să-și strângă rândurile să-şi impună misiunea de a face să ia fiinţă, cu orice sacrificii, şi la
noi «Architectura» aşa cum ea trebuie să fie într-o ţară în renaştare, cerând drepturi şi datorii.
Asociația, de-a lungul timpului, și-a schimbat denumirea, iar astăzi este Uniunea Arhitecților din
România. După 1989, un grup de iniţiativă format din arhitecţii Mariana Celac, Alexandru Beldiman,
Florin Colpacci, Constantin Hariton, Ion Mircea Enescu ş.a., a convocat în zilele de 18-19 ianuarie 1990, o
adunare generală a arhitecţilor din România având ca principal scop găsirea principalelor căi de
transformare a organizaţiei, în condiţiile unei societăţi deschise şi ale recuperării tradiţiilor Societăţii
Arhitecţilor Români şi Corpului Arhitecţilor”. 

Ileana TUREANU, președinta Uniunii Arhitecților din România:
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„De vreo 10 ani mă preocupă istoria SAR-UAR și am avut șansa într-o perioadă să scormonesc cu
ajutorul Giulianei Mircea arhiva uniunii care este fantastică. Această cercetare nu se reflectă prea
mult în broșură. Am avut o sarcină destul de ingrată, ca oricine care face o cercetare vastă și ulterior
trebuie să restrângă tot mai mult această informație, până iese un material foarte compact. Am
încercat să fac o sinteză pentru fiecare perioadă.”

Alexandru PANAITESCU:
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„Am fost foarte impresionat în vara anului 1991, când am fost la Bienala de la Veneția cu Puiu Lungu și
cu Marius Marcu, și evenimentul s-a deschis cu un bal al arhitecților, era o pleiadă de mari arhitecți
care se dezlănțuiseră și dansau cu o mare pasiune. Mi s-a părut extraordinar și am zis că ar trebui să
facem și noi un bal al arhitecților”.

Alexandru BELDIMAN, fost președinte al Uniunii Arhitecților din România: 
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Foto&video: Mircea ȚIBULEAC, Răzvan HATEA, Lucian MIHĂESCU, Raluca HAGIU

materiale video: https://we.tl/t-ChElbRiJJu

https://we.tl/t-ChElbRiJJu
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PERISCOP DEALU' CERULUI

DE SORINA JECZA

Totul a început, poate, prin poezia unui toponim... 

... căci, dacă te desprinzi de orașși treci granița șesului pătrunzând în zona Banatului
Montan, dacă intri apoi în rezervația naturală a Cheilor Nerei, aproape de satul
Dalboșeț, pe drumul ce se îndepărtează de Timișoara spre Herculane, printre văi
inundate în verdeață dai de o rotunjime de deal pe care se înalță un stâlp ce pare a ține
bolta înaltului: e cerul, impunătorul arbore, înalt de zeci de metri, ce face familie bună
cu stejarul, iar locul unde lumea pare că se întinde până hăt, sus, la cer, se cheamă
Dealu' Cerului. 

pag. 57

... și te întrebi: Cine cui aparține - dealul cerului, cerul dealului? 

În lumea-lume, cerul se așază peste deal, apoi dealul crește-crește, până se face cer. Sau
poate dimpotrivă – cerul este un relief din lumea pe dos... Cerul coboară și-și alege miezul,
axă a lumii, pe care o înseamnă fixând în ea trunchiul unui cer. 
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Nu știu dacă aceste jocuri pline de ambiguitate semantică îl vor fi inspirat pe Marius Miclăuș, arhitectul
care a ales Dealu Cerului drept centru al lumii sale, cert este că, de mai bine de cincisprezece ani, aici se
tot leagă înțelesurile unor lumi ce-și caută armonia pe cale a se pierde. 

Explorând relația dintre spațiul construit și cel liber, cercetând vitalitatea materialului natural, abordând

direct capacitatea simțurilor de a da contur realului, profesorul de arhitectură a imaginat dezvoltarea

aici, la Dealu Cerului, a unui Centru de arhitectură experimentală, ca parte a unui program pedagogic

alternativ transdisciplinar. Rememorând într-un material experiența parcursă, inițiatorul proiectului

mărturisea în urmă cu câțiva ani: „Bucuria profesională a fost dublată continuu de savurarea naturii şi a

lucrului în echipă, de aroma pâinii din grâul locului sau de sucul proaspăt din prunele din curte.”

Proiectul nu era nou. El prelua abordările pedagogice novatoare făcute în deceniile 7-8 de către

profesorii Școlii de Arte din Timișoara, reuniți inițial în jurul Cercului de bionică al profesorului Eduard

Pamfil, și deveniți, ulterior, membri ai grupului Sigma. Așa au fost practica de vară cu elevii la Făget din

1978 (Natura ca partener) sau cea de la Gurahonț (Eu-pământ-cer, 1981). 
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Dialogul intelectual
democratic instituit între
elevi și profesori, lucrul în
echipă, practica artistică
experimentală, exercițiul
pluri- și interdisciplinarității
au fost metode abordate de
diversele strategii didactice
în cadrul Liceului de Artă,
transferate, ulterior, și la
Facultatea de Arhitectură,
prin Ștefan Bertalan, în
momentul în care acesta a
ajuns să predea acolo. 

Pentru momentul Sigma,
direcția de cercetare venea
dinspre artă și era
direcționată către modelele
cognitive alternative de
înțelegere a societății și a
vieții, provenind din
filosofie, sociologie, fizică,
matematică, arhitectură (a
se vedea în acest sens
articolul Alinei Șerban,
Negotiating New Spaces for
Art, publicat online în ”Third
Text” nr. 4/13 noiembrie
2018, pp. 485-499, 
https://doi.org/10.1080/0952
8822.2018.1510618). 

Cea care oferea tiparele
extrase din natură,
transferabile în domeniile
creației, era bionica. „Natura
ca designer, natura ca
model”, va spune
Constantin Flondor,
referindu-se la relația
instituităîntre artăși natură. 

https://doi.org/10.1080/09528822.2018.1510618
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Acum, după 50 de ani de la experiențele colaborative pe care le practicau profesorii Școlii de Artă din

Timișoara alături de elevi, arhitectul și profesorul Marius Miclăuș, contaminat de propriile sale descoperiri

ca student alături de Ștefan Bertalan, propune la Dealu Cerului, prin Fundația Archaeus, un program

multidisciplinar de rezidențe de creație. În proiectul intitulat SHiLA (SKY HILL LAND ART), echipe

transdisciplinare formate dintr-un land-artist, un arhitect și un muzician au fost invitate să realizeze câte

o intervenție de Land Art, site specific, pe tema COEXISTING WITH/ IN NATURE. Programul este îngrijit de

inițiatorului său, arh. Marius Miclăuș, însoțit de Cristian Frias, arhitect chilian și curator cu peste 20 de ani

de experiență în proiecte multidisciplinare ce acoperă domeniile artei, designului, arhitecturii, ingineriei,

urbanismului și științelor mediului. 

Proiectul s-a desfășurat în cursul lunii septembrie, aducând laolaltă oameni cu orientări profesionale

diferite, din generații diferite – studenți, tineri artiști, cadre didactice, provenind din instituții și spații

geografice diferite - Facultatea de Arte și Design a Universității de Vest Timișoara (RO); Institutul de Arte

Vizuale şi Teoria Artei din Eger (HU); Academia de Arte din Novi Sad (RS), Universitatea de Arhitectură și

Urbanism „Ion Mincu” din București (RO), Facultatea de Arhitectură și Planificare Urbană din Cluj-Napoca

(RO) sau Facultatea de Muzică și Teatru a Universității de Vest Timișoara. În ultimele zile ale rezidenței,

locul a putut fi vizitat, pentru a lăsa văzute producțiile realizate. Având ca principii esențiale asumarea

efemerității și caracterul perisabil al instalațiilor de Land Art, organizatorii și-au propus să documenteze

evenimentul prin expoziții itinerante, publicații și imprimări pe vinil. În acest fel, mărturia interacțiunii

dintre participanți și natură a ajuns și la Timișoara, sub forma unei expoziții documentare vizibile în

spațiul FABER. 
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Filmul SHiLA 2022, (timp video: 05:32, editare: Teodor Ioan Tomescu, filmare cu dronă: Marius Vasile,

muzică: Alin Stoianovici și Ion Dorobanțu), a substituit sintetic, trăirea directă a experimentului.

Similitudinile cu practicile artiștilor ce au activat în deceniul 7, par evidente. Și totuși, la o privire mai

atentă, întregul discurs actual se răsfrânge în oglindă, invers, precum cerul ce se ridică de jos în sus, spre

înalt. 

Scopul declarat al proiectului este coexistența cu / în natură. Natura nu mai este căutată spre a furniza
modele de generare structural-abstractă, ci momente experiențiale de referință. Artiștii care se întorc
spre natura de la Dealu Cerului caută să-și infuzeze creația de poezie, să se scufunde în natură ca într-o
pneumă regeneratoare, aptă să hrănească țesutul viu al vieții. 

Într-o lume dezechilibrată, Land Art-ul devine practica artistică de intrare în circularitatea armonioasă a
firii. Nu întâmplător, intervențiile site specific recurg la centralitate, cu întreaga sa semnificație simbolică. 

Perpetuum mobile: o împletitură – este o roată largă de 12 metri din fire de iarbă împletite. În Untitled,
pe suprafața solului este trasat un cerc cu un diametru de 2 m, iar dintr-un punct central imaginar se
propagă unde concentrice ce dau identitate semnificantă acestui axis mundi marcat de ramura arcuită
a unui copac. Mișcarea circulară a Megafonului, amfiteatrul natural, dispersia sunetului în valuri, creează
rețele asemeni acelora ce se regăsesc în lucrarea intitulată Catedrala. Arhitectura acesteia protejează un
spațiu diafan de forma unui cerc de 5,5 metri diametru, înconjurat de 12 stâlpi de lemn, coloane de
înălțimi variate interconectate prin fire de bumbac ce formează un val continuu sinuos. 
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La Dealu Cerului, natura e

poezie. La Dealu Cerului,

natura e un perpetuum

mobile al circularității - așa

cum descoperă tânăra

arhitectă Elena Vremi în

poemul său: „omul s-a

născut pentru a-și împleti

viața / cu a altuia / ca să

nască din pământ / omul

simetric // însă acesta / nu

va la fel cu niciunul din jur //

iar ciclul s-a închis / pentru

a se perpetua la infinit.”

Faptul că studenții arhitecți

sunt confruntați, în

grupurile mixte de lucru, cu

experiențele de Land Art

are o semnificație aparte;

efectul este deschiderea

unei perspective critice

asupra „gândirii verticale”,

cum numește Edward De

Bono modul în care

operează judecata noastră

rațională. Rezidențele de la

Dealu Cerului arată încă o

dată primordialitatea

naturii. O fac, însă, doar

pentru a propune o nouă

abordare asupra sa ce

favorizarea „gândirea

laterală”, ca formă creativă,

intuitivă, analogică de

reflectare a sa. 
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SCRISOAREA UNUI IRLANDEZ 
CĂTRE UN COMISAR EUROPEAN

Altădată, oricând în ultimele sute de ani pe actualul teritoriu al României, i se spunea mereu

„problema țărănească”…

Pentru profesioniștii care azi se ocupă cu „amenajarea teritoriului”, proiectarea urbanistică și

sistematizarea rurală, această veche-nouă problemă are implicații de la STRATEGIA

NAȚIONALĂ, ECONOMIA NAȚIONALĂ, ECHILIBRUL DEMOGRAFIC ȘI PÂNĂ LA IDENTITATE ȘI

PATRIMONIU NAȚIONAL, inclusiv PEISAJUL CULTURAL ROMÂNESC!

Iată redescoperită o inițiativă din 2014-2015 a unui prieten sincer al țării și poporului nostru,

inițiativă a cărei relevanță a rămas la fel de pertinentă și astăzi, pentru că de atunci conducerea

politică de la București a rămas la fel de nesimțită și suspect de neimplicată în interesele

acestui popor!

Dorin BOILĂ
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„România este ţara ultimei civilizaţii rurale autentice a Europei. Aici are loc un cataclism“

Irlandezul Peter Hurley, implicat în numeroase proiecte de promovare a satelor româneşti, a

trimis o scrisoare deschisă comisarului european pentru agricultură, Phil Hogan. În document,

Hurley îi cere oficialului să sprijine acei mici producători români, cei care nu sunt suficient de bine

susţinuţi de statul român, amintindu-i că România este „ultima civilizaţie rurală autentică a

Europei“.

Peter Hurley a trimis o scrisoare deschisă comisarului european pentru agricultură, Phil Hogan. Scrisoarea a postat-

o pe Facebook, dar a trimis-o şi pe mail comisarului.

„Trebuie ajutaţi mai mult acei mici producători care sunt şi cei mai numeroşi, şi cei mai săraci, şi în cea mai

dezavantajată poziţie. Actualul Planul Naţional de Dezvoltare Rurală (PNDR) are nişte acţiuni pentru ei, dar

acestea nu sunt suficiente. Actualul PNDR ar trebui să îi ajute şi pe acei mici producători care nu s-au asociat, ar

trebui să le creeze condiţii pentru asociere. Şi 8 miliarde de euro nu sunt destui pentru a-i ajuta pe fermierii mari,

dar nici pe micii întreprinzători. Banii sunt prea puţini”, spune Peter Hurley, pentru ”Adevărul”.

În opinia sa, o mână de ajutor ar putea fi găsirea unor mijloace pentru ca aceşti mici producători să-şi poată vinde

produsele lor şi o soluţie eficientă ar fi ca ei să se asocieze şi să formeze cooperative. ”Asta ar ajuta mai mult la

comercializarea produselor lor şi ar aduce bani în comunităţile sărace”, adaugă Hurley.

http://ec.europa.eu/commission/2014-2019/hogan_en
https://www.facebook.com/notes/783154001779853/
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Românul prin adopţie îi cere, în scrisoare, comisarului european, să facă o evaluare în România şi să verifice în ce

măsură, practic, Planul Naţional de Dezvoltare Rurală chiar îi ajută pe aceşti mici producători şi să găsească soluţii

pentru ca aceştia să facă faţă cu brio pe piaţa economică a ţării.

Irlandezul a ajuns în România în

urmă cu mai bine de 20 de ani,

când avea 26 de ani. A lucrat 15 ani

ca şi consultant în marketing

pentru stat şi pentru firme private,

iar de ceva vreme este freelancer şi

preşedintele Asociaţiei

Interculturale de Tradiţii. În această

din urmă calitate, Peter Hurley a

investit până acum zeci de mii de

euro în organizarea celor cinci ediţii

ale Festivalului Intercultural de

Tradiţie Maramureşeană „Drumul

Lung spre Cimitirul Vesel“. 

Conţinutul integral al scrisorii, mai jos:

„Scrisoare deschisă către Comisarul European pentru Agricultură şi Dezvoltare Rurală

 17 martie 2015 la 18:05

Comisare,

Numele meu este Peter Hurley. Sunt din Irlanda. Trăiesc în România de peste 20 de ani. În ultimii șase ani am fost

implicat în proiecte civice de promovare a României rurale, pentru care în 2011 am fost decorat cu Ordinul

Național pentru Merit. În 2012, am fost director de promovare în cadrul Unității de Sprijin a Rețelei Naționale de

Dezvoltare Rurală, fiind responsabil cu încurajarea cooperativelor agricole, turism rural și produse tradiționale.

Știu că mulți ar dori să vă vorbească astăzi. De aceea, am condensat punctul meu de vedere la câteva minute și

aș dori să vă cer permisiunea să vi-l împărtăsesc.

************

 Pentru a răspunde la întrebarea referitoare la rolul PNDR în lupta împotriva sărăciei din mediul rural - răspunsul

este suficient de clar. Ca și în cazul versiunii consultative a Ghidului Solicitantului pentru Măsura 4.1 – „Investiții în

exploatații agricole”, resursele concentrate pe exploatații mai mari de 8.000 unități exclud marea majoritate a

gospodăriilor agricole. Este dificil a vedea planul ca având impact semnificativ asupra sărăciei.

************             

În decembrie 2008, am cinat cu un membru al Comisiei Parlamentare pentru Agricultură din Camera

Deputaților care mi-a spus: "În România sunt 120.000 de fermieri. Aceștia reprezintă interesul nostru. Cele 4

milioane de gospodării țărănești nu sunt problema noastră. Dacă doriți să vorbiți despre ele, luați legătura cu

Ministerul Muncii și Protecției Sociale.      
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Totuși nu este firesc să lăsăm responsabilitatea exclusiv în sarcina administrației românești. Cred că trebuie să

cercetăm mai profund. Soluția costă bani, cred că mult peste cele 9,5 miliarde de euro stabilite pentru Pilonul 2 în

Programul Național de Dezvoltare Rurală al României pentru perioada 2014-2020.

În anii 1920, clasa țărănească a României era una dintre cele mai bogate din Europa. Am auzit că își trimitea

copiii la școală în Franța. În 1930 în România erau 7.500 de cooperative cu 1,5 milioane de acționari, în timp ce

populația totală a țării era de 10 milioane de persoane. Această cultură înfloritoare a primit trei lovituri de grație:

1949 - 1990 – 2007. Comuniștii au considerat clasa țărănească cel mai mare dușman al lor. I-au numit pe țărani

"micii capitaliști". Cu ani în urmă, l-am întrebat pe un "capitalist mic" de 80 de ani: "Cum a fost când a venit

colectivizarea?"

Într-o zi, au venit în curtea mea și au luat totul. Au luat calul, vacile, toate animalele. Căruța, plugul, toate

instrumentele noastre mari și mici. Au luat toate semințele și tot din magazie. Au luat chiar și mica râșniță pe

care o foloseam pentru măcinarea porumbului. Au dus totul la ferma colectivă. Și din acea zi, dacă nu doream să

murim de foame, a trebuit să lucrăm pentru ei."

"Și cum a fost în 1990, când ți-ai recăpătat terenurile?"

 "În 1990?", a spus el. "Mi-au dat înapoi terenul! Dar nu mi-au dat nici un instrument pentru a-l lucra. A trebuit să

încep iarăși de la zero. Numai că de data aceasta eram cu 45 de ani mai în vârstă și nu mai eram tânăr."
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Am auzit despre colectivizarea forțată începută în 1949. Se vorbește doar foarte puțin despre de-colectivizarea

forțată din 1990 și efectul său devastator asupra unei populații rurale deja sărăcite. Milioane de săteni au fost

catapultați înapoi la Epoca Fierului, luptând pentru existență pe 3 sau 4 parcele de teren, situate la kilometri

distanță, muncă istovitoare, fără umbră, câteva unelte manuale, poate un cal și o caruță folosite în comun.

 (M-am întrebat întotdeauna, unde au fost în ultimii 25 de ani organizațiile umbrelă, responsabile pentru

promovarea spiritului de cooperare al Europei? De ce au abandonat acestea micii producători din România?)

 Și odată cu intrarea în UE în 2007, micii producători au fost pur și simplu distruși. Au fost spulberați de complexul

agro-industrial, care se întinde de la Portugalia până în Grecia. Cartofii sunt culeși în Germania (probabil de

români), spălați în Italia și transportați în România. De la producător la consumator este un circuit închis. Acest

complex a demarat acum 50 de ani, tot timpul subvenționat de UE din toate punctele de vedere imaginabile:

educațional, ideologic, financiar, tehnologic, logistic, comercial.

Micul producător român nu este

doar dezavantajat. A fost scos

definitiv din modul său de trai fiind

forțat să-și părăsească țara natală.

A devenit un refugiat economic.

Ceea ce au început comuniștii, UE

reușește să finalizeze. Si poate mai

presus de toate, ca urmare a acestei

dizlocări, între 200.000 și 300.000 de

copii români cresc fără unul sau

ambii părinți pentru o parte sau

întreaga lor copilărie.

Vă puteți imagina, Comisare, protestele publice dacă jumătate dintre elevii din clasele primare din Irlanda ar fi

lipsiți de unul sau ambii părinți pentru întreaga lor perioadă de educație ca urmare a participării la Uniunea

Europeană? Și e doar o dimensiune a dificultăților sociale suportate de către copii români astăzi. 

Uniunea Europeană asistă - în spațiul rural românesc – la cea mai mare nedreptate socială din istoria sa. Este

echivalentul în secolului 21 al "La dracu sau la Connacht!" (zona cea mai săracă a vestului Irlandei). România este

ultima civilizație rurală autentică a Europei. Este o moștenire agricolă a cărei unicitate nu o vom mai revedea. Și

totuși strategiile noastre nu par să fi avansat față de politica de "laisssez-faire" din secolul al XIX-lea.

Piața deschisă produce avantaje pentru unii oameni în detrimentul altora. Acești alții, din cauza poziției,

educației lor, istoriei lor poate, se trezesc excluși de la beneficiile pieței comune. Ei ar trebui să primească sprijin.

Aceasta nu este o idee nouă. Aristotel a vorbit despre justiție: oamenii inegali (diferiți) trebuie tratați inegal. Dacă

aceasta nu se potrivește situației săteanului român....
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Acum pot auzi în același timp și întrebarea contribuabilului european: de ce ar trebui să ne pese?

Eu cred că putem identifica o mulțime de motive sociale și economice foarte solide pentru care ar trebui să ne

pese tuturor de acestă problemă. Dar care este cea mai importantă cauză pentru mine după 21 de ani de când

sunt aici?

Acești fermieri și strămoșii lor au ținut prima linie a Europei de sute de ani. Și nu sunt doar români. Există 400.000

de mici fermieri maghiari aici. Și până în 1991 au existat și o jumătate de milion de săteni germani. Împreună au

ținut sus drapelul astfel încât toți ceilalalți europeni să poată prospera și dormi bine. Ei au fost pacificatorii

neplătiți și tăcuți ai Europei, timp de mai multe generații. Zona tampon. Pentru a păstra pacea, de multe ori au

trebuit să meargă la război. Și niciodată nu s-au eschivat de la responsabilitățile lor. Au plătit timp de 45 de ani,

prețul fără milă sub comunism, abandonați de vest și având unghiile smulse în timpul programelor de

reeducare. Si ce primesc în schimb? Locuri de muncă de livrare pizza în Scunthorpe și documentare pe Channel

4 numite "The Romanians are coming! (Vin românii)".

 Are loc un cataclism în România, Comisare, iar epicentrul său se află la sat.

După ce am trăit timp de 21 ani aici pot confirma multe lucruri. Unul dintre ele este că irlandezii si românii sunt

exact la fel. Singura diferență este aceea că Irlanda este o insulă. În 800 de ani am avut doar un singur vizitator.

Românii mereu la mijloc, literalmente, au avut un alt vizitator în fiecare generație.

Cel mai recent vizitator este Uniunea Europeană.  Cel imediat înainte era Uniunea Sovietică.  Și adevărul dureros

este că toți acești vizitatori iau mult mai mult decât aduc. Povestirea mea finală este referitoare la bancherul pe

care l-am întâlnit în 1997, când au început să intre pe piața românească:
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„Exista 6 milioane de case și apartamente în România. Iar toate proprietățile sunt 100%, fără a fi ipotecate.

Nicăieri altundeva nu există așa ceva. Aceasta reprezintă un „stoc de locuințe” în valoare de 300 miliarde de euro

pe care noi le vom transforma în datorii, care să producă profit." De 15 ani, cel mai mare import în România a fost

euro.

Comisare, România este o țară fascinantă și complexă. Într-un mod ciudat, destinul său pare a fi testarea

fermității și verticalității tuturor celor care se nasc sau se aventurează pe aici, indiferent că sunt oameni sau

imperii. În cazul în care mesajul nostru este "Bine ați venit la UE, lăsați demnitatea la ușă!", e greu de crezut că

acesta nu va avea un efect de bumerang.

Fac apel la dvs pentru că trebuie să existe un mecanism pe care să îl puteți declanșa, care ar precipita o evaluare

independentă a ceea ce eu numesc "nedreptatea din mediul rural al României" (Rural Romania’s Raw Deal), o

evaluare care ar putea permite Comisiei să-și asume responsabilitățile reale în România, pentru securitatea pe

termen lung a tuturor cetățenilor UE. Românii nu sunt doar o piață. Sunt cei care mențin pacea. Nu pare să

existe nicio limită pentru ceea ce cheltuim pe arme și protecție bancară. Deci, o dată am putea, vă rog, să punem

un preț pe pace?

Am cu mine o fotocopie a unei cărți rare. A fost scrisă în 1921 de către un alt irlandez, trimis aici de Horace Plunkett.

Se numește "Mișcarea cooperatistă din Iugoslavia și România - lecții pentru reconstrucția postbelică". 

Cândva micii producători ai României au fost un model pentru Irlanda în perioada de tranziție. Nu există niciun

moment mai prielnic decât acum pentru a dărui ceva în schimb”.



a r h .  C r i s t i a n  I o a n
P E T R E S C U  ( C R I S T I )

IN MEMORIAM

Prin felul meu de a fi nu mi s-a părut suficient să mă
întristez și să oftez. Încerc să fac mai mult de atât pentru
că mi se pare absolut necesar ca, în situația în care ne
dispare un prieten, un cunoscut sau un coleg, după acel
prim moment de reculegere în memoria lui, să facem mai
mult. Nu mă gândesc în mod deosebit la moștenirea
profesională care va rămâne, în mod fericit în cazul
arhitecților cum este și CRISTI, concretizată în materiale de
construcție mai mult sau mai puțin durabile. Eu consider
că, indiferent de profesia pe care cineva a slujit-o, acea
persoana este în primul rând om, pentru că „omul sfințește
locul”!

În rândurile care urmează, m-am străduit să adun mărturii
de la câțiva colegi și prieteni ai lui CRISTI, mai mult sau mai
puțin apropiați, în așa fel încât să compensez handicapul
pe care-l am în privința faptului că nu am avut, din păcate,
norocul lor să-l cunosc pe CRISTI așa cum au avut ei
ocazia. 

Istoria se repetă și luna
aceasta. 

Vreau nu vreau, constat cu
amărăciune, mai ales în ultimele
luni, că mă regăsesc în situația
tatălui meu pe care, acum mai
bine de 40 ani, îl surprindeam
că, după ce scotea ziarul
„Tribuna Sibiului” din cutia
poștală, primul lucru pe care-l
făcea era să arunce o privire pe
ultimele pagini, rubrica cu
decese. 

Din când în când ofta și îi
spunea mamei mele că i-a mai
părăsit un coleg de generație
cunoscut sau câte un fost coleg
de serviciu. 

de arh. Mircea ȚIBULEAC
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Cu toate acestea, constat că am fost foarte departe de a realiza complexitatea personalității sale. În ciuda
acestui fapt, mi s-a părut că suntem compatibili și vibrăm, cum se spune, pe aceeași undă. Afirm acest
lucru, deoarece s-a întâmplat la un moment dat ceva rar întâlnit și surprinzător. Cu o zi înainte de 31
octombrie 2019, ziua în care urma să inaugurăm Centrul de Cultură Arhitecturală și Sediul Sucursalei UAR
Sibiu, mă pomenesc cu Stela care, împreună cu CRISTI, ne vizitează, oferindu-se să ne ajute la ultimele
pregătiri. Aflându-mă pe ultima linie dreaptă, cum nu rar se întâmplă organizatorului unui eveniment,
ajutorul lor a picat foarte bine. Pentru mine gestul lor nu numai că m-a surprins teribil, pentru că nu mi se
mai întâmplase așa ceva la niciunul din evenimentele pe care le-am organizat, dar am realizat că sunt doi
oameni deosebiți, altruiști care îți întind o mână de ajutor chiar și atunci când nu ți-ai fi imaginat că poți să
le ceri ajutorul.
Pe Stela am căutat să nu o deranjez atâta timp cât am reușit indirect să culeg informații de la alte
persoane, cunoștințe comune ale lui CRISTI și ale mele. Într-un final, am apelat la ea pentru a intra în
posesia unui palmares profesional pe care îl puteți descărca de AICI.

Pe CRISTI l-am cunoscut abia în ultimii ani când ne întâlneam la evenimentele culturale organizate de
breasla noastră, eu în exercițiul funcțiunii, adică adunând materiale foto și video care, odată ajunse la
Sibiu, în sucursala noastră, se transforma în articole de Buletin. CRISTI, în schimb, fotografia numai din
plăcere. Aveam mai târziu să aflu că, de fapt, fotografia ne-a apropiat, deoarece era una dintre pasiunile
lui. Faptul că împreună cu Stela slujim în diferite funcții în cadrul UAR ne-a adus de multe ori la aceeași
masă, prilej cu care am avut ocazia să intru în discuție cu CRISTI. 

arh. Mircea ȚIBULEAC
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Rând pe rând, în funcție de cum am primit textele sau am luat
interviurile, fără ca ordinea să aibă vreo importanță, o să derulez
amintirile apropiaților lui CRISTI.

https://we.tl/t-ubHE774aN1


Scriu un text, îl public și știu sigur că de data asta nu mă va suna Cristi să mi-l comenteze. Tocmai acum,
când textul e despre el. Dar de acolo de sus, de unde e el acum, dacă l-ar citi, precis că m-ar bombăni: „Ce
te-ai apucat să mă lauzi? Vrei să mă pui în vânzare?!”

Un om dotat cum era el, cu talente și inteligență, a mai fost înzestrat și cu o nobilă modestie. Dacă n-ar fi
fost el așa și dacă lumea ar fi fost mai bună și mai dreaptă, ar fi scris acum despre el instituții, în afară de
noi, prietenii. Dar n-avea vocația celebrității, a persoanei vizibile, era prea discret și indiferent la valori sterile.
Era născut să fie doar arhitect, în sensul clasic al termenului: se simțea confortabil cu toate condițiile
vitruviene „și încă câteva”. Pentru că în afara calităților lui de intelectual, de om cultivat, de mic
enciclopedist, cu imaginație și simț estetic, de excepțional desenator, era și un spirit tehnic, bun la științele
exacte și la meșteșugărie. Era un homo faber. 

Arh. ANCA SANDU-TOMASZEWSKI:
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Era o fire de artist, generoasă, sociabilă, agreabilă, cu mult umor. Avea și bucuria de a iubi animalele și de a
colinda munții. Dar era retractil, când societatea devenea concurențială. Și n-ar fi intrat niciodată într-un grup
de interese. Așa era el. Da, avea și defecte: îi plăcea să facă numai ce-i plăcea.

De exemplu, nici cu pistolul la tâmplă n-ar fi pus mâna să învețe la socialism științific. Îl cunosc din anul întâi
de facultate, când el era în anul doi. Venea în atelier la un prieten, care era colegul meu de planșetă. Prima
dată când a venit și nu ne cunoșteam, văzând ce produceam eu în chinuri, m-a rugat să mă dau puțin la o
parte. Mi-a corectat perspectiva și mi-a ambientat-o în câteva minute. Desena cu ambele mâini la fel de
bine. Odată l-a epatat pe profesorul Cișmigiu când, la examen, cu dreapta scria și cu stânga desena pe
tablă. Nu, nu făcea spectacol, nu era el omul. Poate că își amintește cineva de desenele lui din publicațiile
studențești - le semna CIP. Păcat că mai târziu n-a mai avut timp să deseneze!

Toată viața Cristi i-a ajutat pe toți, chiar fără să fie rugat. Rar am cunoscut un om mai bun. S-a născut cu
vocația de prieten. Mă laud că am fost prieteni toată viața, dar eram mulți, noi toți care credeam, fiecare, că
eram prietenul lui cel mai bun. Iar Stela, soția lui, colega noastră, se mândrea cu el și îl împărțea cu noi.
Era neobosit Cristi, nu trebuia să plece la odihnă în pace. Dar poate că și acolo colindă el munții.”



„În 1977 lucram împreună cu Cristi la ICPILA (Institutul de Cercetare și Proiectare pentru Industria
Lianților și Azbocimentului), proiectam fabrici de ciment. Eram într-un atelier de arhitectură simpatic
condus de doamna Ciortan. La ultimul etaj, în clădirea Institutului de matematică din Calea Griviței,
eliberat de matematicieni urmare a unei sancționări indirecte a Zoiei Ceaușescu. Pe lângă fabrici și
uzine, «proiectam» adesea lozinci. Cristi ne salva, scria incredibil de ușor la orice scară și pe orice
suport. Cristi forma o echipă perfectă împreună cu Viorel Trocan, era zen lângă un Viorel și mai zen.
A venit cutremurul, clădirea noastră a fost șubrezită și ne-am trezit cu toții în halele de expoziții de la
EREN (Casa Scânteii). Eu am părăsit barca ICPILA cât am putut de repede, iar o perioadă nu ne-am
mai prea văzut. După schimbarea de regim politic când am ajuns și eu domiciliat în cartierul lui Cristi,
Traian-Popa Soare, ne întâlneam la piață, la Înviere sau pe trotuar. Cristi neschimbat, doar mustața
mai albă, mult mai albă. Drum lin, Cristi!”

Arh. IOAN LUCACEL
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Arh. DORIN ȘTEFAN

„Ne-am cunoscut la munte, în vacanțe. Era plin de viață, vesel, glumeț, întreținea o atmosferă
plăcută cu prietenii.

Din facultate mi-l amintesc ca fiind un student eminent, iar ulterior am aflat că, în domeniul său de
activitate, era un foarte bun profesionist.

Pentru mine rămâne o figură luminoasă, un erou de
western. Cine ar fi bănuit sfârșitul tragic!....“



Haideți să vorbim (mi-a spus acceptând propunerea mea). Ne-am cunoscut cu CRISTI când eu am intrat ca
desenator tehnic într-un atelier cocoțat la ultimul etaj, la fostul ISLGC  București care și-a schimbat apoi
denumirea în PRODOMUS. Am fost colegi din 1986, cu o întrerupere pentru armata mea de un an și șase
luni, până CRISTI a ieșit la pensie. Întors din armată, am continuat să lucrez la institut, dar în 1989 am reușit
să iau admiterea la Institutul de Arhitectură «Ion Mincu», continuând munca în producție cum se spune. Cu
titlul de arhitect am revenit în 1995 în PRODOMUS, cum se chema atunci ISLGC. Pentru CRISTI, T-ul era un
ghidaj formal, adică vreau să spun că pe unele randări de fațade CRISTI nu le făcea chiar la mână liberă, se
mai folosea din când în când și de instrumentele tradiționale care multă vreme erau nelipsite arhitectului. El
desena ca noi toți în acei ani cu vestitele Rotringuri, dar, spre deosebire de noi toți, cu o singură grosime de
cap obținând variația grosimii linilor din înclinarea ustensilei. Dacă mă gândesc acum, în altă ordine de idei,
CRISTI nu era genul sportiv, în schimb era un pasionat și bun șofer, de unde și ironia sorții. Nu numai că-i
plăcea să șofeze, avea și un adevărat cult pentru mașina lui de care se îngrijea personal. 

Arh. BOGDAN DAIA:
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Am auzit că pot afla lucruri interesante de la un apropiat și partener al lui Cristi. L-am contactat telefonic
pe arhitectul Bogdan DAIA, surprinzându-l cu propunerea mea de a-i lua un interviu prin telefon. Ideea
mi-a venit în momentul în care am constatat că evita să promită că o să-mi trimită un text scris în care
să povestească despre CRISTI și relația lor de prietenie. Am înregistrat cu reportofonul amintirile
depănate de Bogdan, pe care le-am transformat apoi într-un text scris.  (M.Ț.)

Cu CRISTI ne-am apropiat mai mult la Revoluția din ’89, când ne-am petrecut câteva nopți în institut cu arma
în mână, așa cum s-a purtat atunci în toată țara, când oamenii muncii trebuiau să-și apere locul de muncă de
„teroriștii” care ar fi urmat să cucerească și să fure „marile secrete” ale instituției. De fapt, în acele nopți de
veghe, frica ne-a unit și teama să nu ne împușcăm între noi din greșeală. Tot noi, angajații institutului, am
format apoi și un Front al Salvării, cum știți că era la modă în decembrie ’89. După acest episod, care acum
mi se pare amuzant, am continuat activitatea în institut, eu încă în calitate de desenator și Cristi arhitect în
atelierul condus de arhitectul Foarță. CRISTI îl accepta ca șef, pentru că pe el nu-l interesa șefia de proiect,
fiind absorbit de munca de creație propriu-zisă, căreia nu i s-ar fi putut dedica 100% dacă ar fi avut pe cap și
problemele administrative pe care Foarță era bucuros să le rezolve. 



Cu toate că adora să deseneze cu mâna liberă, CRISTI paradoxal a adoptat foarte rapid nouă tehnică de
calcul care apăruse sub primele calculatoare, dacă vă aduceți aminte, 286 și 386, care acuma ni se par
extrem de primitive. Cu toată acea tehnologie, așa empirică cum era la acea vreme, pe care nu numai că o
adusesem de acasă și o preluasem împreună cu CRISTI, cu toată munca de creație a atelierului, muncind
până seara târziu, a apărut o problemă. Conducerea institutului ne-a somat să respectăm disciplina muncii
și să ne încadrăm în programul de lucru între 8.30 și 16.30. CRISTI ajungea într-adevăr mai repede,
deoarece, după ce o ducea la serviciu pe Stela, venea direct la institut. Dar amenințările conducerii nu au
încetat, iar noi, pe baza principiului că „un șut în fund este un pas înainte”, am decis amândoi să părăsim
slujba la stat și să ne constituim firma noastră privată. La început am fost patru asociați împreună cu
Cristian IACOB și Dragoș OLĂRESCU. Ei, însă, rămăseseră și angajați în institut. În această formație, firma
șchiopăta avându-ne pe noi 100% privați și ceilalți doi semi-privați. În stadiul acesta, am mai funcționat doi
ani până în 1999, după care am rămas numai CRISTI și eu, plătindu-le celorlalți părțile sociale care li se
cuveneau. 
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Din acel moment și până a ieșit CRISTI la pensie, am dus amândoi acea firmă având ca obiect de activitate
numai proiectarea de arhitectură cu tot ce presupune aceasta: licitații, deplasări în teren, contracte,
asistență de șantier, contabilitate etc. În prezent, firma funcționează, lucrez la ea în continuare, dar CRISTI
figurând ca asociat 50% va trebui să discut cu Stela cum vrea să procedăm. În perioada cât am fost
asociați, am avut în lucru programe foarte diverse și îmi amintesc de stilul aparte al lui CRISTI de a trata cu
clienții. Avea un stil hâtru de a fi, făcându-i pe aceștia să scoată tot felul de perle. Unul, de exemplu, ne
spunea că el ne plătește cât îi cerem și noi să facem ce vrem cu banii lui, dar proiectul trebuie să-l facem
așa cum ne spune el să-l facem. Pe loc, CRISTI i-a răspuns să-și țină banii și din acel moment, fără supărare,
drumul nostru se desparte de al lui.



În afară de arhitectură, pot să afirm că se pricepea mai la toate lucrurile - de la filatelie, posedând o colecție
foarte mare de timbre, de asemenea, la motoare, fiind un pasionat cum am mai spus de mașini. Lucra în
lemn, în atelierul lui meșterind tot felul de obiecte pentru casa lor. Era un autodidact foarte îndemânatic,
învățând din toate și de peste tot din afara profesiei și, cu toate că era un practician destoinic, se pricepea și
la vorbe, nu ca mine acum.

Nu știu ce să mai spun. Era un super optimist, nici pe departe prăpăstios.

S-a purtat cu mine ca un tată, m-a învățat de toate, m-a încurajat și m-a susținut permanent. Fără el nu aș fi
avut curajul să pornesc o firmă. Firma nu ar fi luat ființă fără optimismul molipsitor al lui CRISTI.
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I-am mulțumit lui Bogdan DAIA pentru că a acceptat să vorbim despre CRISTI. A doua zi, fără să mă
anunțe, mi-a trimis următorul text în completarea interviului:

„Cristi Petrescu....
Un extraordinar de bun și, mai ales, FIN ascultător... Dar, cel mai important, era locomotiva ce te ține pe
șinele realității fără să deraiezi din normalitatea unei meserii ce te poate împinge către înfumurare,
prețiozitate sau chiar spre arhitectul atotștiutor.... Între visul unui proiect și implementarea reală este o cale
lungă presărată cu mulți oameni, cu multe concesii și negocieri... Numai dacă nu ai construit poți să te
amăgești că știi totul în această meserie... Nu ai suficienți ani de viață pentru a stăpâni toate programele și
ramurile acestei meserii. Specializarea într-un domeniu arhitectural este benefică meseriei, arhitectul
generalist poate fi doar profesor la scoală, iar doctoratul în arhitectură imediat de pe băncile facultății este
un non sens..“

Când mă pregăteam să finalizez textul și să răscolesc arhiva foto în căutarea unor poze în care să-l
găsesc pe CRISTI în diferite ipostaze atunci când s-a întâmplat să fim împreună la un eveniment, aflu că
mai există la Deva un foarte bun prieten din tinerețea lor petrecută la București. Am aflat telefonul
acestuia și, când să-l sun, observ că, de fapt, îl aveam în agendă și chiar ne cunoaștem, fiind de mulți ani
în diferite forme ale conducerii celor două organizații OAR și UAR. L-am sunat și am constatat că este
încă viu în memoria sa momentul în care a aflat de dispariția prematură a lui CRISTI. Cu toată emoția pe
care i-am produs-o, a acceptat să povestească despre CRISTI și eu să-l înregistrez.



La VERDUN, cofetăria de lângă armeanul ce vindea cafea, și la Foișorul de Foc era locul de întâlnire a celor
care ne pregăteam la arhitectul Marinescu pentru examenul de admitere la Arhitectură. Eram Bobi
POPESCU, Sergiu ARONEANU, Cornel FIRIPOV, Cristi PETRESCU, Cătălin BARBU și subsemnatul, Iiuță POPA.
Din strada Matei Voievod, Austrului, Traian, la Foișorul de Foc era numai un pas. Hai la BELU! Hai la Muzeul
Satului! Puneam câte un leu, cumpăram cinci merdenele că aveam toată ziua de desenat, inclusiv gardurile
din Floreasca și Cotroceni. Cumpără tu o baghetă și 200 grame de parizer, că eu cumpăr apă!              
Așa au trecut doi ani din tinerețea noastră.

CRISTI, cu ochii lui calzi și zâmbind continuu, finaliza împreună cu Bobi desenele după Moise, Agripa,
Laucon - întotdeauna printre primii. Ne-am despărțit apoi, fiecare cu drumul lui în viață.

La un moment dat, peste ani, a apărut STELA, care mi-a spus: „Mergem să-l cunoști pe soțul meu”. Ne
întâlnim la ora 18, la Curtea Arsă, parchez, și în spatele meu aud o voce: „Mă! Dacă-mi mai rupe careva
oglinda de la mașină ai încurcat-o!”. Era vocea veselă și caldă pe care eu o cunoșteam. Ne îmbrățișam trei
arhitecți CRISTI, Stela și cu mine, după douăzeci de ani, timp în care nu ne mai întâlnisem. Mă aflam în
București, lucrând la o ofertă pentru o licitație cu Parcurile Naționale. Am primit ajutorul lui CRISTI, care a
asigurat animația planșelor, care au impresionat prin profesionalism. De atunci, am început să ne vizităm
cât de des ne permiteau activitățile fiecăruia, atât în București, în frumoasa lor casă de pe strada Traian, pe
care o știam din adolescență, cât și la mine, la Deva.

Colecția lui de fotografii este o adevărată avere. Pentru mine rămâne o amintire deosebită deplasarea
noastră în America cu CRISTI, Stela, Doina Harda, Sabin și cu mine în Marele Canion, Los Angeles și nopțile
pe străzile din Las Vegas. A fost multă oboseală, dar și multă voie bună și umor ale unor oameni dornici de
cunoaștere.

În decembrie 2022, de ziua lui, l-am felicitat. Regret nespus, mai ales acum, că nu am răspuns invitației lor
să ne vedem la Sinaia, la Casa Arhitecților. Urma să fie rândul lor la bucătărie, Stela și CRISTI. A fost ultima
dată când l-am auzit. A fost ultima dată când mi-a spus: «Ce mai faci, măi, ardelene? Când ne mai vedem?».
Nu aveam de unde să știu că era ultimul telefon!  Te salut, Mircea!

Arh. ILIE ILISEI POPA:
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Atât a mai apucat să spună, deoarece glasul i-a fost sugrumat de plâns.
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a r h .  V I O R E L  R U S U

IN MEMORIAM

A plecat, de curând, într-o lungă călătorie spre înalturi un
suflet onest și cald! A plecat și a lăsat un imens gol de
compasiune și regrete, după omul care a fost și după toate
câte nu au fost spuse.

Aș putea vorbi mult despre delicatețea, onestitatea și buna
cuviință atât în viața privată, cât și în cea profesională - mai
ales că în calitate de arhitect-șef al Consiliului Județean și
al Primăriei Municipiului Sibiu a fost o voce importantă în
promovarea unei arhitecturi de calitate.

L-am cunoscut pe Viorel și profesional, începând cu anii
1978 noi fiind alternativ arhitecți-șefi, dar și personal prin
frumoasele ieșiri la pescuit și pot spune că Viorel a fost
unul dintre cei mai valoroși arhitecți ai Sibiului!

După mine, calitatea și sinceritatea unui om o poți aprecia
și după cum îți intinde mâna – Viorel întindea mâna și ți-o
strângea ferm privindu-te în ochi! Acum când am rămas
numai cu regretele și el în mentalul colectiv prin frumoasele
și valoroasele creații de arhitectură - să-l luăm ca exemplu
de dăruire și onestitate - strângându-ne mâinile privindu-ne
în ochi prietenește și amintindu-ni-l mereu pe acest
minunat OM!

Din motive care nu merită
amintite, fiind puțin importante,
în articolul de luna trecută am
omis să includem un text
impresionant pe care l-am
primit de la dl arh. Gheorghe
ȘEPTILICI, fostul arhitect-șef
(alternativ cu Viorel RUSU) atât
la Consiliul Județean, cât și la
Primăria Municipiului Sibiu,
profund afectat de vestea
dispariției colegului nostru. Ei
au alternat în ocuparea acestor
funcții importante în perioada
1978-1990. Astfel comemorăm
și în acest număr caracterul
onest și modestia bine-
cunoscută a lui Viorel RUSU.
Dumnezeu să-l odihnească!

arh. Mircea ȚIBULEAC
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arh. Gheorghe ȘEPTILICI



STUTTGART

CĂLĂTORII
EUROPENE
de arh. ALEXANDRU ANTONESCU
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Am ţinut să-mi închei turneul austro-german la Stuttgart, pentru că de
acolo pleacă avioane spre Bucureşti, dar şi din alt motiv: în îndepărtatul
an 1996 am trecut prin oraş (atunci cu trenul, în care am şi dormit...) în
prima mare „ieşire de capul meu” în Occident, şi voiam să văd ce-mi mai
aminteam (răspuns: nu prea multe 😊 ). Oricum oraşul nu semăna cu cel
din 96 pentru că am nimerit în plin „Christopher Street Day”, un mare
festival LGBT, suspendat, amânat din cauza covidului, dar în cele din urmă
ţinut, fără ca participanţilor să le mai pese de virus... În piaţa centrală
imensă era o îmbulzeală nebună pe care am evitat-o.



Niște fete petreceau chiar pe soclul statuii lui Schiller, ceva mai
la o parte de piaţă, eu m-am refugiat în curtea interioară a
„vechiului palat” (muzeu) unde era linişte.
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Luni dimineaţă se terminase bâlciul, era totul liniştit curat... rămăsese doar un afiş feminist pe soclul
lui Schiller.

M-am dus ca într-un fel de pelerinaj la Neue Staatsgalerie, „simbolul postmodernismului”,
proiectată de răposatul James Stirling şi asociaţii săi, pe care în 96 m-am grăbit să o vizitez şi în
interior (pe vremea aia îmi mai aminteam de studiile de arhitectură 😊). Acum n-am avut timp. dar
pe dinafară am mers prin toate cotloanele (tot Stirling a proiectat şi Şcoala de Muzică, de alături,
care în 96 încă nu era gata).



Bineînţeles că mai sunt multe alte clădiri moderne în oraş,
bănuiesc că s-a bombardat şi aici cam mult.
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...dar înainte de ultima seară m-am mai plimbat prin două orăşele mai mult sau mai puţin vecine

Ultima seară de vacanţă...



TüBINGEN

Încă un vechi oraş universitar, mai mic, dar poate chiar mai pitoresc ca Heidelberg, chiar şi pe
ploaie, cum era când am ajuns acolo.
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Există şi aici un castel, bineînţeles în cel mai înalt punct al oraşului (panorama însă nu e cine ştie
ce), acum este folosit de universitate.



Casele vechi (sau refăcute, dar ce mai contează) sunt
fermecătoare.
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Ar fi trebuit să filmez mai mult la „turnul lui Hölderlin”, unde a locuit poetul timp de 36 de ani
(după ce medicii îi mai dăduseră trei ani de viaţă din cauza schizofreniei), dar tocmai atunci a
(re)început ploaia, aşa că am tras doar câteva secunde, m-am resemnat şi am plecat.

Am vizitat biserica St. Georg (sec. XV) după ce am aşteptat să se termine slujba, care era ţinută de
o doamnă pastor. Statuile de lemn ale apostolilor şi ale regilor biblici sunt interesante.



LUDWIGSBURG
De la Tubingen aveam de gând să merg la Sigmaringen ca să văd castelul
istoric al dinastiei, dar era cam departe, cu lucrări pe calea ferată (se
întâmplă şi acolo, probabil mai des ca la noi) şi mai şi ploua, aşa că m-am
reorientat spre Ludwigsburg, mai ales că tocmai citisem o carte care se
petrecea acolo. Oraşul a fost înfiinţat în sec. al XVIII-lea de un duce care se
plictisea la Stuttgart, aşa că şi-a construit un palat, Residenz, mai la ţară şi
în jur un orăşel pentru servitori, meseriaşi, grăjdari etc...
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Între timp ieşise soarele şi era vreme perfectă ca să vizitez grădinile, care sunt imense, dar până
m-am lămurit pe unde se intră (şi se plătește) s-a făcut târziu, aşa că le-am admirat doar dintr-o
loggia. Drept consolare am filmat încă o mireasă.

Într-un alt parc, dar tot cu intrare, se află castelul de vânătoare „Favorite”, din păcate doar prin
gard, cu teleobiectivul, l-am putut vedea. La întoarcere am trecut pe lângă un mare centru
cultural, cât se poate de modern (dar monoton), ca şi statuile din jur.
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